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Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев билік 
партиясының кезектен 
тыс съезіне қаты сып, 
сөз басында барша 
қазақстандықтарды 
Алғыс айту күнімен 
құттықтады.

– Біз осындай ынты
мақтың арқасында қаңтар
дағы қиынқыстау күндерде 
мемлекет тігіміз бен тұтас
ты ғымызды қорғап қалдық. 
Тәуелсізді гімізге төнген қа
тердің бетін қайтардық. Сын 
сағатта бір лігін сақтай білген 
барша отан дастарымызға 
зор риза шылық білдіремін. 
Ұйымды жаңғырту туралы 
алқалы жиынның дәл бүгін 
өтуінің  символдық мәні бар. 
Бірінші наурыз – партияның 
құрылған күні. 23 жыл бұрын 
еліміздегі ең басты сая си 
ұйымның негізі қаланды. 
Партия  халықты ортақ мақ
сатқа жұмылдырды. Қо
ғамға пайдалы көптеген 
бастамалар көтеріп, сайлау
шылардың қолдауына ие 
болды, – деді Президент. 

Мемлекет басшысы пар
тияның келешегі жөнінде 
айта келіп, оның бұған 
дейін атқарған жұмысын 
ұмытуға болмайтынына, өз 
ісіне беріл ген партия белсен
ділерінің қажырлы еңбегіне 
құрметпен қарау керек еке
ніне тоқталды. 

Президент еліміздің 
«Жа ңа Қазақстанды» құру 
жө   ніндегі ауқымды мін
детті орындауға кіріс ке нін 
мәлімдеді. Алдымыз да мем
лекетіміздің бо   ла  шақ тағ
дырын шешетін аса маңызды 
жұмыс тұр. Оны ойдағыдай 
жүзеге асыру үшін жаңа 
мақсат м індет  тер ім і зд і 
айқындап алуымыз қажет. 
Партия барлық реформаға 
ұйытқы болуға тиіс. 

– Саяси ұйымның ата
уын Аманат деп өзгерту 
ұсынылды. Жасыратын еш
теңе жоқ, мен де бұл мәселеге 
байланысты пікір таласқа 
қатыстым. Бірнеше ұсыныс 
болды, соның ішінен Аманат 
деген атауға тоқтадық.   Бұл 
– еліміз үшін де, ұлтымыз 
үшін де  айрықша мәні бар 

киелі ұғым.  Егемендігіміз, 
елдігіміз бен бірлігіміз, 
кеңбайтақ жеріміз – бізге 
бабалардан жеткен ама
нат. Осы қастерлі құн
ды  лық  тарымызды көздің 
қара шығындай сақ тап, бо  
ла шаққа мирас етуі міз ке
рек. Мемле кеттілік дәстүр 
жал ғас тығы, ұрпақ сабақ
тас  тығы дегеніміз – міне 
осы. Халқымыз ешқашан 
аманатқа қиянат жасамаған. 
Партия бұл қағидатты берік 
ұстанады. «Аманат» ата
бабаларымыздың келешек 
ұр паққа қалдырған өсиеті 
деген ұғымды білдіреді. 
Аманат сөзінің – мағынасы 
терең, халқымыздың тарихы 
мен мәдениетінде ерекше 
орын алады. Ол бабаларымыз 
өсиет еткен тәуелсіздіктің 
мәңгі арманмұраты, қуатты 
мемлекеттіліктің және жал
пыұлттық тұтастықтың, 
кеңбайтақ Отанымыздың 
құн дылығы ретінде сипат
талады. Біз осы баға жет
пес мұрамызды сақтап, 
нығайтуға тиіспіз. Бұл – 
біздің аға буын мен өскелең 
ұрпақ алдындағы қастерлі 

борышымыз. Сон дықтан мен 
партиямызды ресми түрде 
Аманат деп атауды толық 
қолдаймын, – деді Қасым
Жомарт Тоқаев.

Президент өткен айда 
жүргізілген ауқымды ана
литикалық жұмыстар пар
тия қызметіне маңызды 
өзгерістер енгізу қажет 
екенін көрсетті деп атап 
өтті. Жоғарыда айтылған 
ұсыныстарды қолдай оты
рып, партия Төрағасы 
бір қатар басым міндетті 
айқындап берді. Оның 
пікірінше, ең алдымен, орта
лыққа тәуелділікті жою және 
партия аппаратының тиім
ділігін арттыру қажет.

– Партия аппаратының 
жұмысында бюрократияның 
теріс сипаттары анық көрінді. 
Желілік кестелер, есеп беру 
және қағаз жүзіндегі іс
шаралар сайлаушылармен 
тікелей жұмыс істеуді екінші 
орынға сырғытты. Жұмысқа 
құлшынып тұрған азамат
тар өз орындарын дарынсыз 
функционерлерге беруге 
мәж бүр болды. Сондықтан 
ор талық аппараттың фи

лиал дармен және бастау
ыш партиялық ұйымдармен 
өзара ісқимыл әдістерін 
толы  ғымен қайта қарау 
қажет. Бюрократия мен 
қағаз бастылықтан үзілді
кесілді бас тарту керек. 
Ай мақтық филиалдар мен 
бастауыш ұйымдары сайлау
шылармен өздігінен жұмыс 
істей алады және жұмыс 
істеуге міндетті. Орталық 
аппарат нұсқаушылық және 
«қолмен» басқару тәжі ри
бесінен арылуға тиіс, – деді 
Мемлекет басшысы.  

ҚасымЖомарт Тоқаев
тың айтуынша, Мә жіліс 
пен мәсли хаттар дағы фрак
циялардың қыз метін жан
дандыру қажет. Депутат
тық фракциялар диалог 
алаңдарын ұйымдастыру 
мін детін өздеріне алып,  
олар дың жұмыс қоры
тын дысы бойынша нақты 
нәтижеге қол жеткізуі керек.

– Әлеуметтік желілер 
мен қала алаңдарындағы 
қоғамдық талқылауларды 
Парламент пен мәсли хат
тарда өткізген жөн. Бұл 

– аса маңызды міндет. 
Фракциялар депутаттық са
уалдармен шектеліп қал
май, парламенттік және 
қоғамдық талқылаулар 
мен ашық пікірсайыстарға 
баруға тиіс. Керек болса, 
Үкіметтің нақты мүшелері 
мен әкімдерге сенім  мәсе
лесін көтеру қажет. Бар лық 
деңгейдегі партия депу
таттарының рейтингі алдын 
ала дайындалған есептер
ге емес, нақты істер мен 
азаматтардың мәселелерін 
шешуге негізделуі керек, – 
деді партия Төрағасы.

Мемлекет басшысы аза
маттардың мүдделерін іл
герілетуді және партияның 
ашықтығын басты мәселе 
ретінде айқындады.

– Партия популизм
ге салынып, орындалмай
тын уәде бермегені жөн. 
Сонда Премьерминистр 
мен кабинет мүшелерінен 
қажетті сандарды талап 
етуге де жол берілмейді. 
Егер осылай жалғаса берсе, 
күдік күшейіп, адамдардың 
партияға деген сенімі жо
ғалады. Ал оның партияға 
кері әсері тиеді. Бұндай 
көзбояушылықтың салда
ры  адамдардың әлеуметтік 
көңілкүйіне және ішкі сая
си тұрақтылыққа ықпал 
етеді. Бұған, әсіресе, геосая
си тұрақсыздық жағдайында 
жол беруге болмайды. Сай
лаушылармен кері бай
ланысты күшейткен жөн 
және осы бағытта қоғамдық 
қабылдаулардың әлеуетін 
барынша пайдалану қажет, – 
деді Президент.

Партия Төрағасы елі
мізді одан әрі жаңғырту 
үшін партияластарынан тың 
ұсыныстар күтетінін атап 
өтті. Сондықтан жалпы
ұлттық өзекті мәселелер 
күн тәртібін әзірлеу үшін 
Қазақстанның әрбір аза
матынан тың идеялар мен 
ұсыныстар жинау жөнін
де республикалық акция 
ұйымдастырған жөн. Мем
лекет басшысы партия
лас тардың ішінен сенімді 
адамдарды іріктеп, оларды 
ілгерілету ісін жалғастырған 
дұрыс деп санайды.

«АМАНАТ – ЕЛІМІЗ ҮШІН ДЕ, 
ҰЛТЫМЫЗ ҮШІН ДЕ  КИЕЛІ ҰҒЫМ»

ПРЕЗИДЕНТ

Телефон арқылы 
сөйлесті

Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Ресей 
Президенті Владимир Путин-
мен телефон арқылы сөйлесті.

Мемлекеттер басшылары екі 
елдің экономикалық жағдайы мен 
саудаэкономикалық саладағы 
екіжақты ынтымақтастық жөніндегі 
мәселелерді талқылады.

ҚасымЖомарт Тоқаев Украи
на төңірегіндегі ахуалға қатысты 
келіссөздер барысында ортақ 
келісімге қол жеткізудің аса маңызды 
екенін атап өтті.

Армияны дамыту 
жөніндегі кеңес

Қазақстан Респуб лика-
сы ның Президенті – Қарулы 
Күштердің Жоғарғы Бас 
қолбасшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың төрағалығымен 
Қорғаныс министрлігінде 
армияны одан әрі дамыту 
мәселелері жөнінде кеңес өтті.

ҚасымЖомарт Тоқаев қорғаныс 
ведомствосының басшылығына әс
кери қауіпсіздіктің қазіргі жағ дайын 
ескере отырып, Қарулы Күш тердің 
құрылымы мен құрамын жаңғырту 
жөнінде тапсырма берді. Сонымен 
қатар заманауи цифрлық тәсілдер 
арқылы әскери басқару жүйесін 
жетілдіру қажет екеніне назар аудар
ды.

Жиында Қазақстан әскерін зама
науи әрі жоғары технологиялы қару 
түрлерімен, әскери техникамен қайта 
жабдықтау мәселелері талқыланды. 
Қорғаныс министрлігіне әскери 
күш терді пайдаланудың жаңа әдіс
терін енгізу арқылы жауынгерлік 
дайындық бағдарламасын қайта 
қарау тапсырылды.

Мемлекет басшысы әскери 
қызмет шілердің кәсіби деңгейін 
арттыру, меритократия қағидаты 
негізінде мансапты өсіру мақсатымен 
әскери білім беру және кадрлық сая
сат жүйесін дамыту мәселелеріне 
баса мән берді. Президент әскери 
қызметшілер мен әскери қызметтің 
әлеуметтік мәртебесін арттыру және 
жастарды әскери борышын өтеуге 
ынталандыру қажеттігі туралы айт
ты.

Жиын соңында Жоғарғы Бас 
қолбасшы мемлекеттің мүддесін 
және әрбір азаматтың қауіпсіздігін 
қорғау Қарулы Күштердің міндеті 
екенін атап өтті. 2-бет

Алдымен аймақ басшысына 
облыстық білім басқармасының 
басшысы Ақзира Қасымова 
колледж базасындағы соңғы 
жаңалықтарды таныстырды. 1955 
жылдан бері жұмыс істейтін оқу 

орны студенттерге техникалық 
және кәсіптік мамандықтар береді. 
Мұнда ауыл шаруашылығы сала
сына қажетті мамандармен қатар, 
құрылыс бойынша түрлі кәсіп 
иелерін де дайындайды.

Аға буын 
ардақ тұтуға лайық

Алғыс айту күнінде аймақта ардагер ұстаздарға арналған 
кабинет ашылды. М.Ықсанов атындағы Қызылорда 
политехникалық колледжі ғимаратында орналасқан каби-
нет бұдан былай білім саласына елеулі үлес қосқан зейнеткер 
мұғалімдер бас қосатын орын болмақ. Бұл рәсімге облыс әкімі 
Гүлшара Әбдіқалықова да қатысып, ардагерлермен пікірлесті.

Ержан ҚОЖАСОВ,
«Сыр бойы»Sb

2-бет

2-бет

Тегін үйірменің теңгесі қайда
немесе жаңа бастаманың жалғасы қалай болмақ? 

МЕЗГІЛ МӘСЕЛЕСІ

4-бет

Байқасаңыз қазір әлеуметтік 
желіде тегін үйірмелер ашылғаны 
туралы, домбырашы, хореограф, 
вокалист мамандарын іздеп 
жарнама берушілер көбейді. Бұл 
нені білдіреді? Әрине,  өңірде тегін 
үйірмелердің көбірек ашылғанын 
біз де қалаймыз. Естеріңізде болса 
2020 жылы қыркүйекте Мемле-

кет басшысы кезекті Жолдауын-
да өскелең ұрпақтың спорттық 
және шығармашылық әлеуетіне 
баса назар аудару қажеттігін 
айтқан болатын. Әр облыс та, ірі 
аудан орталықтарында спорт 
үйірмелерін ашу қажеттігін 
тапсырған болатын. «Бала-
лар үйірмесі қызметін қайта 

қалпына келтірген жөн. Онда 
жастарымыз қолөнердің және 
шығармашылықтың бастапқы 
негіздерімен танысар еді. 
Бүгінгідей аумалы-төкпелі за-
манда олардың күш-жігері мен 
қызығушылығын дұрыс арнаға 
бағыттау аса маңызды» делінген 
Президент Жолдауында. 
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Әрбір ұсыныс қараусыз 
қалмайды

Халықтың әл-ауқатын 
арттыруға бағытталған әлеуметтік 
мәселелер кезең-кезеңімен 
шешіледі. Тұрғындар үшін әркез 
маңызды – газбен қамту, су жүргізу, 
электр желісін тарту және жол 
сапасын жақсарту күн тәртібінен 
түспек емес. Кеше облыс әкімі 
Гүлшара Әбдіқалықова қала 
маңындағы ауылдарға барып, 
тұрғындардың талап-тілектерін 
тыңдаған болатын.

ӘЛЕУМЕТ ПЕН ӘЛЕУЕТ

Ержан ҚОЖАСОВ,
«Сыр бойы»Sb

4 Утиль алымы 
екі есе азайды, 
көлік арзандай ма?

3 Алғыс айту 
философиясы

Сығанақтың 
сәулетін 
арттырған

Мамандығын 
ұстаздықпен 
ұштастырған
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ОБЛЫС ӘКІМДІГІНДЕТАҒАЙЫНДАУ

– Ашығын айтқанда, қазіргі кез-
де саяси менеджерлерді даярлау ісі 
ақсап тұр. Қазіргі жағдайда саяси 
басшылар түрлі мамандармен, жас
тармен, журналистермен, халықтың 
барлық өкілдерімен тіл табыса алуы 
керек. Мұндай адамдар ел арасын-
да аз емес. Әлеуметтік лифтінің 
жоқтығы – бірденбір кедергі.  Жас 
әрі қабілетті мамандарға мүмкіндік 
бермейміз. Бұл – біздің басты 
кемшілігіміз. Партия құрылымында 
Саяси менеджмент академиясы бар. 

Осы академияның қызметін күшейту 
қажет, – деді Президент.

Президент осы айтылған мін
деттерді мейлінше қысқа мерзім 
ішінде орындау қажет екеніне назар 
аударды. Партия Төрағасы орталық 
аппаратқа жұмыс тобын құрып, 
партияның жаңа тұғырнамасын 
әзірлеуді тапсырды. Оның айтуынша, 
Аманат – озық ойлау мен әділдіктің, 
бірлік пен алға ілгерілеудің партия-
сы, халықтың пікірі мен ел мүддесін 
ескеретін азаматтарымыздың игілігі 
жолында қызмет ететін негізгі ұйым. 
Украинада болып жатқан қазіргі 

жағдайда осы айтылған барлық 
мәселенің мәні зор.

– Біздің ұстанымымыз мемлеке
ті міздің қауіпсіздігін, егемендігі мен 
аумақтық тұтастығын қамтамасыз 
етуді көздейді. Біз 2010 жылы 
Еуропадағы қауіпсіздік және ынты
мақтастық ұйымының саммитін 
өткізген ел ретінде еуразиялық 
қауіп сіздіктің тұтастығы қағидатына 
бейілдіміз. Мен бұл туралы 10 
ақпанда Мәскеуге жасаған сапа-
рымда айттым. Біз екі мемлекетті 
келіссөз үстелінде ортақ тіл табысуға, 
уағдаластық пен келісімге келуге 

шақырамыз. Басқа жол жоқ. Жақсы 
жанжалдан жаман бітім артық. 
Бейбітшіліксіз даму болмайды, – деді 
Мемлекет басшысы.

ҚасымЖомарт Тоқаевтың пікі
рінше, Қазақстан, қажет болса, дел
далдық қызметтермен қоса, барлық 
көмек түрлерін көрсетуге дайын.

– Мен Қауіпсіздік Кеңесінің бір
қатар отырысын өткіздім. Санк
ция лық қарсылықтың бұрынсоңды 
болмаған шиеленісуі жағдайында 
Үкіметке елдің тұрақты әлеуметтік
экономикалық дамуын қамтамасыз 
ету жөнінде нақты міндеттер жүк

тедім. Біздің экономикамыз дағдарыс 
жағдайында үздіксіз жұмыс істеуді 
қамтамасыз ету үшін санкциялық 
сынқатерлерге қарсы тұруға дайын 
болуы керек. Алдағы қиындықтар 
мен сынақтарды бәріміз бірге 
еңсереміз деп ойлаймын. Олардың 
күрделілігін бағаламауға немесе 
асыра көрсетуге болмайды, – деді 
 Президент.

ҚасымЖомарт Тоқаев елдің 
қауіпсіздігі мен халықтың әлауқа
тын қамтамасыз ету үшін қолдан 
келгеннің бәрін жасауға уәде берді.

«АМАНАТ – ЕЛІМІЗ ҮШІН ДЕ, ҰЛТЫМЫЗ ҮШІН ДЕ  КИЕЛІ ҰҒЫМ»

1-бет

ҚАЙРАТ НҰРТАЙ – 
ОБЛЫС ӘКІМІНІҢ 
ОРЫНБАСАРЫ 

Қазақстан Республикасы Президенті 
Әкімшілігінің келісімі бойынша облыс 
әкімінің өкімімен Нұртай Қайрат 
Ырзақұлұлы облыс әкімінің орынбасары 
лауазымына тағайындалды.

Аймақ басшысы Гүлшара Әбдіқалықова жаңа 
орынбасарының қызметіне сәттілік тіледі.

«Қайрат Ырзақұлұлы өңірдің әлеуметтік
экономикалық және қоғамдықсаяси ахуалымен 
жақсы таныс. Әртүрлі салада жинақтаған мол 
тәжірибесін қазіргі таңда маңызды болып сана-
латын идеологиялық саланы одан әрі жетілдіруге 
аянбай жұмсайды деп сенім білдіремін. Облыс 
әкімінің орынбасары ретінде Қайрат Ырзақұлұлы 
ішкі саясат, дін істері, жұмылдыру дайындығы, 
мәдениет және спорт салаларына жетекшілік 
жасайтын болады. Жаңа қызметіңізбен құт
тықтай отырып, алдағы атқарар жауапты жұ
мыстарыңызға сәттілік тілейміз», – деді облыс 
әкімі.

Қайрат Нұртай 1982 жылы Қызылорда об-
лысында дүниеге келген. Қ.И.Сатпаев атындағы 
Қазақ Ұлттық техникалық университетін 
«инженермеханик», Д.А.Қонаев атындағы 
университетті «заңгер» мамандықтары бойын-
ша бітірген. Ресей халық шаруашылығы және 
мемлекеттік қызмет академиясымен мемлекеттік 
және муниципалдық басқару магистрі ака
демиялық дәрежесі берілген.

Еңбек жолын 2004 жылы ҚР Мемлекеттік 
қызмет істері агенттігінде мемлекеттік қызметті 
кадрлық қамтамасыз ету департаментінің 
жетекші маманы ретінде бастаған. 

20052006 жылдары ҚР Энергетика және ми-
нералды ресурстар министрлігі мұнай өнеркәсібі 
департаментінің жетекші маманы, 20062014 
жылдары Қазақстан Республикасы Президенті 
Кеңсесінің аға, бас сарапшысы, консультан-
ты, сектор меңгерушісі, 20142015 жылдары ҚР 
Президенті Әкімшілігінің мемлекеттік бақылау 
және аумақтықұйымдастыру жұмысы бөлімінің 
мемлекеттік инспекторы болды. 20152018 жыл-
дары Шымкент қаласы әкімінің орынбасары, 
20182019 жылдары Шымкент қаласы әкімінің 
бірінші орынбасары қызметтерін атқарған.

2021 жылғы шілде айынан бастап осы кез-
ге дейін Қармақшы ауданының әкімі қызметін 
атқарып келді.

Қазіргі таңда «Шардара» 
су қоймасынан Сырдария 
өзенінің төменгі ағысына 
бар болғаны 100 текше метр 
су жіберілуде. Бұл көрсеткіш 
былтырғыдан екі есе төмен. 
«Шардара» су қоймасында 
4,56 млрд текше  метр  су  
бар. «Көксарайға» су жи
налған жоқ.

Облысқа 137 дана на-
сос алуға сұраныс жаса-
лып, 22 ұңғыма тазаланады. 
Оның ішінде 67 дана насос 
қондырғысы «Қазсушар» 
РМК Қызылорда фи-
лиалы арқылы іске қо
сылады. Атап айтсақ, Жа
ңақорған ауданына – 7, 
Шиеліге – 12, Қызылорда 
қаласына – 5, Сырдарияға 
– 15, Қармақшыға – 9, 
Қазалыға 4 дана насос 
қон дырғысы арқылы қа
шыртқы жүйелерінен ішкі 
каналдарға қосымша су беру 
қарастырылуда.

Сондайақ, Үкіметтік 
резерв есебінен облыста 17 
каналға механикалық тазар-
ту жұмыстары жоспарлану-
да.

Аймақ басшысы егістікке 
су беру кезінде шаруаларға 
суды үнемдеу жолдарын 
жеткілікті деңгейде тү сін
діріп, ортақ мәселеде тиімді 
шешім қабылдау қажет 
екенін алға тартты. 

– Вегетация кезінде келе
тін су көлемін нақтылаған 
уақытта кезекпен су беру 
жұмыстарын мобильді түр
де ұйымдастыру қажет. 
Насос қондырғыларын ор-
наластыратын жерлерді бел
гілеңіздер. Елді мекен дер
дегі шаруа қожалықтарды 
аралап, су тапшылығы жағ
дайында суды үнемдеу ту-
ралы кеңінен түсіндірме 
жұмыстарын іске асы ры
ңыздар, – деді облыс әкімі.

«Мемлекеттік басқарудың 
адам ға бағдарланған моделі: өңір
лік аспект» тақырыбында өткен 
талқылаулар барысында ай мақ 
басшысы өз әріптестері үшін 
қандай қасиеттерді маңызды 
деп санайтынын атап өтіп, 
облыстық әлеуметтікэконо ми 
калық дамуы туралы айтты. Атап 
айтқанда, инвестициялық жо
балар, халықты әлеуметтік қол
дау және шағын бизнесті дамы-
ту, ауыл шаруашылығы саласын 
әртараптандыру мәселелерін қоз
ғады. 

– Әрбір мемлекеттік қызметші 
елдік мүдде жолында қызмет етуі 
үшін лайықты білім алып, барлық 
қызмет сатыларынан өтуі тиіс деп 
санаймын. Қазіргідей өзгерістер 
кезеңінде коммуникациялық 

әдістәсілдерді қолдану, жауап
кершілік пен әділеттілікті басты 
қағида ету өте маңызды. Мен 
үнемі өз қызметкерлеріме сыбай-
лас жемқорлық әрекеттерін бол-
дырмау, таза әрі адал қызмет ету 
талабын қоямын. Әрбір азамат 

жауапты қызметке меритократия 
қағидаты арқылы қабылдануы 
қажет. Себебі жергілікті атқарушы 
мемлекеттік құрылымда жұмыс 
істейтін маман сатылап өсіп, 
халықтың қажеттілігін ескере 
отырып, қоғамға қызмет етуі тиіс 

деп санаймын, – деді облыс әкімі.
Жиырма минуттық дәріс ба-

рысында облыс әкімі мемлекеттік 
қызметшілерге жүктелетін жауап
кершілік, Soft Skillsті, яғни 
басқалармен тиімді өзара іс
қимыл жасау дағдыларын, сон
дайақ мақсатқа ұмтылу мен 
ұстамдылық сынды қасиеттердің 
маңыздылығына да тоқталды.

Ашық пікірлестік аясында 
тыңдармандардың сұрақтарына 
жауап беріп, екіжақты кері бай-
ланыс тетігі арқылы бірнеше 
тақырыпта ой бөлісті.  Аудитория
дан 15 сұрақ түсті, басым бөлігі 
әлеуметтік мәселелерді шешу, 
инфрақұрылым тарту, жобалық 
басқару, кадрлық мәселелер, 
сондайақ экологиялық бағытта ой 
өрбіді. 

Кездесуді тұжырымдаған Мем
лекеттік басқару академиясының 
ректоры Ерлан Әбіл аймақ бас-
шысына алғыс білдіріп, білім 
алушылар үшін облыс әкімімен 
тікелей сұхбаттасу үлкен тәжірибе 
болғанын атап өтті.

Облыс әкімінің 
баспасөз қызметі

ПАЙЫМДЫ ПІКІРЛЕСТІК

ҚР Президенті 
жанындағы Мемлекеттік 
басқару академиясында білім 
алушылардың ұсынысына 
сәйкес облыс әкімі Гүлшара 
Әбдіқалықова онлайн 
форматта мемлекеттік 
қызметшілермен пікірлесті.

онлайн форматта өтті

Білім беру мен тәрбие 
жұмысында ардагерлердің 
үлесі зор. Кабинет осы 
мақсатта ашылып отыр. 
Түрлі кеңес пен басқосулар 
өткізуге қолайлы етіп жаб
дықталған. Сондайақ сала 
ардагерлерінің қызмет ет-
кен жылдарынан фотокөрме 
қойылып, арнайы құрмет 
бұрышы да әзірленіпті.

Рәсім барысында облыс 
әкімі ардагер ұстаздарды 
1 наурыз – Алғыс айту 
күнімен құттықтады. Аға 
буын ұстаздардың жыл-
дар бойы жиған тәжірибесі 
мен ақылпарасаты кейінгі 
ұрпаққа насихатталып, 
ұдайы дәріптелетінін де 
жеткізді.

– Жаңару айының 
алғашқы күнгі құрметімізді 
ұстаздан бастайық деген 
игі оймен заманауи үлгідегі 
кабинетті ашып отыр-
мыз. Бұл ардагер ұстаздар 
бас қосып ақылдасатын, 
келелі ой, зерделі сөз ай-
татын орталық болады 
деп сенемін. Сіздердің 
тәжірибелеріңіз, асыл 

қасиеттеріңіз бен ғибратты 
ғұмырларыңыз жастарға 
әрдайым үлгі бола бермек, 
– деді кездесуде Гүлшара 
Әбдіқалықова.

Шара соңында өңір 
басшысы ардагерлермен 
кеңірек сөйлесіп, білім 
саласын жетілдіру, са-
налы ұрпақ тәрбиелеу 
төңірегінде әңгіме өрбітті. 
Ардагерлер де өз тарапынан 
білім саласындағы бүгінгі 
бағыттарға тоқталып, өз 
ұсыныстарын да жеткізді.

– Адам жанының зер
гері, білім дәнін себуші, 
жас ұрпақтың бойына 
адамгершілік қасиетін да-
рытып жүрген мұғалімдер 
қауымы екені рас. Соның 
ішінде ұзақ жылдар осы 
саланың қазанында қайнап, 
білім деген ұлы көштің сара 
жолын салған ардагерлердің 
орны бөлек. Міне, бүгін 
сол қазыналы қарияларына 
арнап жаңа кабинет ашы-
лып отыр. Бұл біз секілді 
зейнеткер ұстаздардың жиі 
бас қосып, ұрпақ тәрбиесіне 
үлес қосар құтты орны бола-
рынан сенемін. Ардагерлер 

білім мен тәрбие беруде өз 
білгенін жас буынмен бөлісе 
береді, – дейді ҚР Білім беру 
ізінің үздігі, зейнеткерұстаз 
Үміт Қажығалиқызы.

Айта кету керек, бүгінде 
аймақта 5 мыңнан аса 
білім саласының ардагері 
бар. Оның 1867сі облыс 
орталығында тұрады.

– Бүгінгі Алғыс айту 
күнімен барша жерлестерді 
құттықтағым келеді. Қа
шаннан үлкендерін құр
меттеп, олардың батасын 
алуға асығатын халықтың 
ұрпағымыз ғой. Мына сала 
ардагерлеріне жаңа каби-
нет сыйлап, еткен еңбек пен 
төккен терін құрметтеген 
кейінгі буынға да алғысым 
шексіз. Облыстық білім 
басқармасы ұйтқы болған 
бұл игілікті іс барша ау-
дандарда жалғасады деген 
үмітім бар. Сыр өңірі халқын 
мерекемен құттықтай оты-
рып, барлығыңызға табыс 
тілеймін, – деді Арал ау-
даны, Шижаға ауылынан 
келген білім саласының ар
дагері Ертарғын  Бекпанов.

Судың сұрауы бар

Көктемгі вегетациялық кезеңде су деңгейінің 
төмендігіне сай әрекет ету үшін қажетті іс-
шаралар жасалуда. Бұл ретте облыс әкімі Гүлшара 
Әбдіқалықоваға «Қазсушар» РМК Қызылорда 
филиалының директоры Роллан Ахметов негізгі 
мәселелерді баяндап, алдағы міндеттерді айтты. 

Аға буын ардақ тұтуға 
лайық

Алдымен аймақ басшысы Ақжарма 
ауылдық округіне қарасты Талды арал 
ауылына барды. Мұнда тұрғындар ескі 
жатақхананы пайдалану және мек-
теп жанынан шағын балабақша ашу 
мәселесін көтерді. 1965 жылы салынған 
екі жатақхананың бірінің тозығы жеткен. 

– Рас, Талдыаралды бұрынғы кезбен 
салыстыруға келмейді. Соңғы 10 жылда 
жаңа мектеп пен амбулатория салын-
ды. Көшелерге жол төселді. Интернет 
желісі тартылды. Ауызсудан мәселе 
жоқ. Биыл аяқсу әкелу жұмыстары да 
шешімін тапқалы тұр. Ал енді ауыл 
жылданжылға үлкеюде, жақын елді ме-
кендерден көшіп келушілер де көп. Со-
нымен қатар, мына ауыл орталығында 
қараусыз қалған жатақханалар бар. Бұлар 
кезінде республикалық песхананың 
балансындағы ғимараттар болатын. 
Қазір қалалық әкімдік балансындағы 
жатақхананың бірінде ауыл тұрғындары 
тұрса, екіншісі қараусыз қалып отыр. 
Осындай нысандарды жөндеуден өткізіп, 
балабақша не спорт бөлмелерін ашса 
дейміз. Өйткені, ауылда спорттық дода-
лардан топ жарып жүрген балаларымыз 
жетерлік. Басқа да кәсіп ашам деген аза-
маттар пайдалы дүниеге жаратуға бола-
ды, – дейді талдыаралдық еңбек ардагері 
Серік Сейітназаров.

Қараусыз қалған екінші ғимаратты 
жөндеп, ауыл балаларының игілігіне 
жаратуға кәсіпкер табылып тұр. 2020 
жылдан бері осында егін шаруа шы
лығымен айналысып жүрген Нұрмұрат 

Елшібеков жатақханадан түрлі спортқа 
бейімдейтін секциялар ашуға ынталы. 
Облыс әкімі де балалардың бұқаралық 
спортпен айналысуына жағдай жасау 
үшін бос тұрған нысанды тиімді пайдала-
ну қажеттігін айтып, ауыл әкіміне жұмыс 
жүргізуді тапсырды. Ал мектеп жанынан 
балабақша ашу ұсынысы ескерілетінін 
және тиісті деңгейде қаралатынын айтты.

Иә, қалаға жақын орналасқан бұл 
ауылға көшіп келушілер жетерлік. 
Бүгінге дейін 174 отбасы тұратын елді 
мекенде тағы да 256 адамға жер да
йындалып, инфрақұрылым жұмыстары 
жүргізілуде. Сондайақ Ақжарма 
ауылдық округі әкімі Жұмабек Әлиевтің 
айтуынша, Талдыаралға электр же лісін 
жаңадан тарту үшін сараптама қоры
тындысы дайындалған. Жоба құны 43 
млн теңгеден асады. Бұған қоса ауылда 
биыл балаларға арналған шағын футбол 
алаңы да салынбақ.

Мұнан кейін аймақ басшысы  
Баймұрат батыр ауылының тұрғын
дарымен кездесті. Ауыл ақсақалдары 
дәрігерлік амбулатория салу мәселесін 
көтеріп, көшені жарықтандыру керек 
екенін алға тартты. Айта кету керек, 
ауылға аумағы 3000 шаршы метрді 
құрайтын амбулаторияны салу үшін 
былтыр 3,4 млн теңгеге жобасметалық 
құжаттары дайындалып, мемлекеттік 
сараптамадан өткізілген. Жоба құны 395 
млн теңге. Қазір құрылысты бастауға 
дайындық жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Ал жарықтандыру жұмысы бойынша 
тиісті құжаттар дайындалуда.

Сапар барысында облыс әкімі Ақсуат 
ауылдық округіндегі Ж.Махам бетов ау-
ылына аялдады. 10 мыңға жуық тұрғыны 
бар ауылда бұған дейін газ желісін тарту 
мәселесі өзекті болып келді. Тұрғындар 
бірнеше жылдан бері осы мәселені 
көтеріп келген. Ауыл ақсақалдарымен 
тілдескен өңір басшысы тұрғындардың 
талаптілегіне орай ауылды «көгілдір 
отынға» қосу жұмыстары екі жылда 
аяқталып, биыл ұзындығы 9 шақырымды 
құрайтын 5 көшеге газ құбыры орнаты-
латынын жеткізді. Бұл ретте мердігер 
компания басшысына жұмысты сапалы 
әрі уақытында орындауды тапсырды.

– Ақсуат ауылдық округін газданды-
ру жұмыстары былтыр басталды. Әдепкі 
жылы 500 млн теңге бөлінсе, биыл 2 
млрд 439 млн теңге қаралып отыр. Ал 
келесі жылы 1 млрд 874 млн теңге ақша 
бөлінбек. Қазір ауыл көшелеріне құбыр 
жүргізу жұмыстары қарқынды жүруде. 
Жергілікті тұрғындардан 50ге жуық 
адам алдық. Құрылыс жұмыстарын 
келесі жылы толық аяқтаймыз, – дейді 
мердігер «АлияСервис» ЖШС өкілі 
Ұлан Рахатұлы. 

Облыс басшысы Тасбөгет пен Белкөл 
кентіне де барды. Тасбөгет кентінің әкімі 
Семсер Сыздықовтың айтуынша, 30 
мыңнан аса тұрғыны бар кентте биыл-
дан бастап спорттық сауықтыру кешенін 
салу жоспарлануда. 

– Біздегі көптен бері көтеріліп кел-
ген мәселенің бірі – спорт кешенінің 
құрылысы. Тасбөгетте №5 спорт 
мектебі бар, бірақ ол ғимарат ескірген 

әрі онда барушыларға тарлық етуде. 
Қазір кенттегі халық санын есептеп, 150 
орындық спорт кешенін салу жоспар-
ланды. Бастапқы қаржылары бөлініп, 
мемлекеттік сатып алу жұмыстары бас
талды, – дейді кент әкімі С.Сыздықов.

Спорт  ғимаратына  кент орта лығы
нан 1 гектар жер бөлінген. Ал жобаның 
жалпы құны 560 млн теңгеге жуықтайды. 
Облыс әкімі халықтың талаптілегін 
тыңдап, жас спортшылармен де кездесті. 
Сондайақ тасбөгеттіктер мұндағы ем-
хана ғимаратының келушілерге тарлық 
ететінін айтып өтті. Аймақ басшысы бұл 
мәселенің ұзамай шешілетінін, тиісті 
жұмыс жүргізілетінін атап өтті.

– Жастардың бос уақытын болдыр-
мау әрі назарын спортқа бұру үшін 
кентте спорттық сауықтыру кеше
нін саламыз. Ол үшін қажетті қара
жат қарастырылады. Мұнан бөлек, ем
ханадағы орын тапшылығы мәселесін 
шешу үшін осындағы фтизиопульмоно-
логия орталығын Талсуаттағы орталыққа 
көшіріп, бұл нысанды ем ханаға ыңғайлы 
етіп бейімдеп, жөн деу жұмыстары 
жүргізіледі. Сол арқылы өздеріңіз айт
қан орын тап шылығы мәселесі жойыла-
тын болады. Сіздер айтқан әрбір ұсыныс 
қараусыз қалмайды, жанжақты саралап, 
кезеңкезеңімен шешеміз, – деді облыс 
әкімі.

Кездесу барысында аймақ басшы-
сы кент әкімі С.Сыздықовқа жастарды 
жұмыспен қамту ісінде нақты алго-
ритм әзірлеуді және жұмыссыз жүрген 
жастарды санатына қарай бөлу, олар-

ды сұранысқа ие салаларға бейімдеу 
жұмыстарын нақты жүргізу қажеттігін 
ескертті.

Мұнан кейін Белкөл кентіне барған 
өңір басшысы тұрғындармен бірге ортақ 
мәселелерді талқылады. Мұнда бірнеше 
жылдан бері темір жол үстінен өтетін 
жаяу жүргіншілер көпірін салу жөнінде 
айтылып келген еді. Қазір мәселе оң 
шешімін тапқан.

– Біз былтыр жыл соңында тендер-
ге қатысып, жеңімпаз атандық. Бүгін 
құрылыс жұмыстары басталды. Осы 
Белкөл кентіндегі темір жол үстінен 
өтетін көпір құрылысына бөлінген 
қаржы 225 млн теңгеден асады. Жобаның 
сметалық құжаттары 2019 жылы 
берілген. Арадағы уақыт пен бағаның 
көтерілуін есептесек, қазір құрылыс 
материалдары тым қымбат екені де 
белгілі. Соған байланысты қосымша 
қаржы қажет. Сондайақ жұмысшылар 
да жергілікті жерден қамтылады, – дейді 
мердігер мекеменің өкілі Тоқмағанбет 
Сарыөзенов.

Айта кетсек, аспалы көпірдің биіктігі 
8, ал ұзындығы 110 метр. Құрылыс 
жұмыстары сегіз айға созылмақ. Нысан 
қазан айында пайдалануға беріледі дейді 
мердігер мекеме өкілі.

Еске салайық, облыс әкімі осы 
уақытқа дейін 100ден аса ауылға барып, 
халықпен кездесіп, ұсыныспікірлерін 
тыңдады. Әлеуметтік мәселелерді 
шешу нәтижесінде өңірде газбен қамту 
67, жақсы жолдардың үлесі 75, ауызсу 
жүргізу 98 процентке жетіп отыр.

Әрбір ұсыныс қараусыз қалмайды

1-бет

1-бет
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Мысалы, 19-баптағы өз ге-
ріс те: «Әкімшілік-аумақтық 
бір  ліктер дің, елді мекен дер дің 
құрамдас бө ліктері нің, сон  дай-ақ 
басқа да физика-гео гра фиялық 
объектi лер дiң дәс түрлi, тарихи 
қалып тасқан қа зақша атаулары 
мемле кет тік тілде жазылады», – 
деп көр  сетілді. Бұрынғы бапта 
бұл қазақ және орыс тілдерінде 
мін деттелген еді.

Осыған бір мысал, өзіміздің 
дарияның жағасында «Озера 
Сыр дария» деген тақтайша 
тұратын еді. «Осылай жазыл-
маса, оның Сырдария өзені еке-
нін басқа біреу біле алмай қала 
ма?» деп тоңтеріс өте беретінбіз. 

Заңның айтып отырғаны мұнан 
былай ал  дың нан мұндай жазу 
шықпай ды деген сөз.

Ал, 21-бапта мемлекеттік 
емес ұйымдардың маңдайша-
лары мемлекеттік тілде, қажет 
бол  ған кезде орыс тілінде не-
месе басқа тілдерде де жазы ла-
ты ны айтылған. «Қажет бол ған 
кезде», бұрынғыдай, «мем лекет-
тiк тiлде сол жағына не месе жо-
ғарғы жағына, орыс тiлiнде оң 
жағында немесе төменгi жағына 
орналасады» деген міндеттеме 
жоқ.

Сондай-ақ, Заңда мемлекет-
тік емес ұйымдарға қатысты 

олар дың іші, тысындағы ха-
бар ландырулар, жарнама, баға 
көрсеткіштері, ас мәзірі, нұсқа-
ғыш тар және басқа да көрнекі 
ақпараттардың мемле кеттік тілде 
жазылуы керектігі ай тылады. 

Осы өзгерісте «ас мә зірі» деген 
сөзді көріп отыр мыз.

Жасыратыны жоқ, өз қала-
мыздағы кейбір дәмхана ларға ба-
ра қалсаңыз алдыңызға «ме ню» 
әкеледі. «Маған меню емес, ас 

мәзірін әкеліңіз», – деп айта ал-
маймыз. Өйткені, ол заңға томпақ 
емес. Мұнан былайғы жерде сіз 
заңды құқыңызды талап ете ала-
сыз.

1 наурыз күні Заңға енгі-
зілген өзгерістерді түсіндіру 
мақсатында облыстық ішкі 
саясат басқармасы, тілдерді 
оқы ту орталығы, халық ара лық 
«Қазақ тілі» қоғамы өкіл  дері мен 
тіл жанашыр лары  нан құрылған 
ақпараттық-наси  хаттық топ Қы-
зылорда қа ла сы ның орталы-
ғын да орналас қан кәсіп кер-
лік нысандарды аралады. Олар 
кәсіпкерлерге заң бап тары ның 
өзгерістерін түсін дірді. Түсін-
діру жұмысы барысында нысан-
дардың маң дайша ла рындағы 
ха  барланды рулар дың орфо гра-
фия лық нор маларға сай емес, тү-
сініксіз түрде жазыл ғаны көрінді. 
Ал, нысан атаула ры ның көбі 
ағыл шынша, орысша жазылған, 
ара сында иеро глифтар да жүр. 
Кәсіп иелері мекеменің заңды 
атауы әділет органдарында солай 
бекітілгенін айтады. Бұл – өзгерте 

алмаймын дегені. Насихаттық топ 
сол атау дың жанына қазақшалап 
тағы бір ат жазып қою сіздің 
тілге деген жанашырлығыңыз 
болмақ, ол және заңға қайшы 
емес деп үгіт жүргізді. Алайда, 
ең дұрысы нысан атауын 
қайта рәсімдеу болмақ. Бірақ, 
ондай шашетек шаруаға бара 
қоятындар жоқ сияқты. Сон-
дықтан, әділет орындары жер-
гілікті халық түсіне алмайтын 
атау ларды о бастан қабылдамаса, 
ол енді басқа әңгіме. Бұл – біздің 
ойымыз. 

«Біз мемлекеттік тілдің мәр-
те бесін көтеру бағытындағы жұ-
мыстарды үздіксіз жалғастыра 
бе реміз», – деген еді Мемлекет 
бас шысы Қ.Тоқаев, 2019 жыл-
дың сәуір айындағы «Егемен Қа-
зақстан» газетіне берген сұхба-
тында.

Демек, біздің ойлағандары-
мыз  дың іске асатыны анық. 
Ол ойымыз – мемлекеттік тіл 
мәр тебесін ас қақтату, «ұлттың 
жаны» болып са налатын қазақ 
тілінің салтанат құруы.

Бұл баптар әркімнің де жанына жақын 

Көктемнің алғашқы 
күні  1 наурыз – Алғыс айту 
күні. Бұл мереке елімізде 
2016 жылдан бастап 
аталып өтеді. Мерекенің 
мән-мағынасы тым 
тереңде жатыр. Дәлірек 
айтсақ, сонау зұлматты 
жылдары өз Отанынан 
ауа көшіп, Қазақстанға 
еріксіз қоныс аударған 
түрлі ұлт пен ұлыстар 
қазақтай қайырымды 
халықтың құшағынан сая 
тапқан болатын. Бүгінде 
олардан тараған ұрпақтар 
да еліміздегі бейбітшілік 
пен келісім аясында тату-
тәтті күн кешіп келеді. 
Сондықтан олар қиын 
күнде бір үзім нанды бөліп 
беріп, жан жылуымен  
жұбата білген қазақ 
халқына жүректері толқып 
тұрып алғыс білдіреді.

Мереке күні облыстық ішкі 
саясат басқармасы «Қоғам дық 
ке лісім» мекемесінің ұйымдас ты-
руымен «Достық үйінде» «Алғыс 
айту – азаматтық парыз» тақы-
ры бында дөңгелек үстел жиыны 
өтті.

Жиында облыстық ішкі сая-
сат басқарма сының басшысы 
Мира Қазбекова жыл басында 
елімізде орын ал ған оқиғаға 
тоқ  талып, көктем шуа ғы еліміз 
үшін бейбітшілік пен келісімнің, 
ізгілік пен сыйлас тық тың үлгісі 
болсын деген тіле гін білдірді. 
Алғыс айту мереке сінің түп-

төркініне бойлап, ел та рихындағы 
алмағайып кезеңде сан түрлі 
ұлтқа сая болған халқы мыздың 
дархан пейілі мен дара болмысын 
айрықша атап өтті. 

Қорқыт ата атындағы Қы зыл-
орда университетінің профес-
соры, философия ғылымдарының 
док торы Баймырза Қожамбер-
лиев баяндама жасап, тарихи 
мәні те реңде жатқан мерекенің 
қо ғамдық-саяси тұрғыдағы ықпа-
лы да ерек ше екенін атап өтті. 
Бүгінгідей елең-алаң шақта өзара 
татулық пен ынтымақтастық елі-
міздегі ты ныштық пен тұрақты-
лықтың ар қауы болатындығына 
сенім артты.

Облыстық не міс этномәдени 
бірлестігінің же текшісі Ирина 
Шек өз баян да масында Алғыс 
айту күні – эт нос өкілдерінің 
асыға күтетін мей рамдарының 
бірі екенін айтады. 

– Кең байтақ қазақ еліндегі 
бейбіт өмірдің баянды болуына 
елде тұрып жатқан барша халық 
мүдделі, – дейді ол. 

Ал Сырдария ауданы «Қо-
ғалыкөл» ауылының тұрғыны, 
зейнеткер Жұмакүл Тілеубаева 
ден саулығы сыр берген тұста 
жү регіне ота жасап, аман алып 
қалған аймақ дәрігерлеріне, ме-
ди цина қызметкерлеріне аналық 
алғысын айтты.

Осыдан бес жыл бұрын құ-
рылған «Волонтеры Кызыл орды» 
қоғамдық қорының жетекшісі 
Ольга Чебакова еріктілер қозға-
лы  сының бүгінде үлкен күшке 
айна лып отырғанын айтса, 
«Ман сап» мектебінің директоры 
София Аб дуразакова қолдау көр-
сеткен ме ценаттарға алғысын 
білдірді.

Аймақ тұрғыны Лямига Хам-

зина – 30 жылдық тәжірибесі 
бар донор. Жиында сөз алған ол 
қан шама адамның өміріне араша 
түсіп, халық алғысына бөленіп 
жүрген азаматтар туралы жүрек 
толқытар естеліктерін ортаға 
салды.

Облыстық «Вайнах» шешен-
ингуш этно-мәдени бірлестігі 
басшысының орынбасары Лайла 
Пашаева шешен халқының аты-
нан алғысын білдірді.

– Биыл шешендердің өз Ота-
нынан жер аударылғанына 78 
жыл толып отыр. Ұлтымыздың 
жү регіне өшпес жара салған, 
кін дік қаны тамған жерінен 
жас пен жасамысты, ана мен 
баланы еш аяусыз жер аудартқан 
ызғарлы күн ешқашан естен 
кетпейді. Менің әжем, ата-анам 
осы қиындықтарды басынан 
кешкен. Соғыс басталған тұста 

атам майданға аттанып, содан 
хабарсыз кеткен. Ал әжеміз 8 
баласымен ас-сусыз, қыстың 
қақаған суық күнінде беймәлім 
мекенге айдалып кете барады. 
Жол бойы қаншама қарт кісі, 
сәбилер көз жұмған. Оның ішінде 
әкемнің бес бауыры да бар. Көп 
ұзамай әжеміз көз жұмды. Ал 
әкемізді 2 бауырымен балалар 
үйіне өткізіпті. Не қазақ, не орыс 
тілін білмейтін шешен жұрты 
үшін алғашқыда жергілікті ха-
лықпен тілдесу оңай болмайды. 
Дегенмен уақыт өте келе қазақ 
халқының қайырымдылығының 
арқасында тіршілік ағымына 
ілесіп кеткен бауырластарымыз 
бүгінге дейін кең байтақ қазақ 
жерінде тату-тәтті ғұмыр кешіп 
келеді. 

Осы күні шешен халқында 
«Егер жолыңда қазақты кездес-

тірсең, бауырым деп таны» деген 
сөз бар. Шындығында, қиын-
қыс тау кезеңде қазақ халқының 
ыстық ықыласы мен риясыз қам-
қорлығын біз ешқашан ұмыт-
паймыз, – деді Лайла Пашаева.

Қорқыт ата атындағы Қызыл-
орда университетінің «Журна-
лис тика» мамандығының 3-курс 
студенті, Президенттік стипендия 
иегері Азамат Абимолда ке шегі 
қаңтар оқиғасы кезінде жур-
налистер түрлі жарақат алып, бір 
адам қаза болғанын, сондықтан 
қандай жағдайда өз міндетін адал 
атқарып жүрген қалам иелерінің 
еңбегі құрметке лайық екенін 
айтты.

Жиында ардагерлер Қазыбай 
Құдайбер генов, Күләй Сағын ды-
қова өскелең ұрпаққа өне гелі ой-
пікірлерін  айтты.

Бұл күн тағдыр тоғыстырған Қа зақ-
станның көпэтносты халқының ортақ 
тарихын құрметтеу күні болады. «Алғыс 
айту күні» – қайырымдылық дәстүрлерін, 
әлеуметтік ынтымақты және өзара көмек 
көрсетуді қолдау күні. Бұл – репрессия 
мен жер аудару жылдарында біздің 
халық көрсеткен мейірімділік пен ақ 
көңілдік, қолда бармен бөлісу, көмек 
көрсету сынды рухани дәстүрлер күні.

Мереке алғаш енгізілгенде әркімнің 
түрлі күй кешкенін байқағанымыз бар. 
Зұлмат жылдардың зардабын шеккен 
көнекөз қарияның жүзі жадырай елең ете 
қалып, іле ауыр күрсініп, тұңғиық ойға 
батқанын көрдік. «Жөн екен» деді бар 
болғаны. Ашылып ештеңе айта қоймады,  
бәлкім сол жылдардан бойына сіңген 
әдеті болар.

Аға ұрпақтың ол заман туралы са-
раң әңгімесіне құлақ түре жүріп, кеңес 
дәуірінің оқулықтарындағы ел тарихы 
туралы ақпаратты өз ізде ністе рімен то-
лықтырып өскен азамат тардың көңіл 
түкпірінде жүрген бір арманы орын-
далғандай, көздерінде жігер оты ойнап, 
айналасына еңсе сін тіктей қараған бей-
нелері де көз алдымызда. Ойлы, саналы 
азамат үшін бұл қажеттігі ешқандай 
дәлел деуді талап етпейтін, барша қазақ-
стан дықтарға түсінікті мереке еді.

Елімізді мекендеген этнос өкіл-
дері, кешегі қуғын-сүргінді бастан 

кеш  кендердің ұрпақтары, әсіресе қа-
зақ жеріне бала да болса, ес біліп, етек 
жапқан жаста келгендер, бастамаға 
бірауыздан қолдау білдіріп, өз пікірле-
рін бұқаралық ақпарат құрал дарында 
жариялап жатты.

Әсіресе сол жылы барлық теле-
арналар жарыса көрсеткен «Ризамын, 
елім, саған!» атты бейнероликте күрд 
халқының ақсақалы, академик Нәдір 
Нәдіровтің, шешен-ингуш халқының 
бетке ұстар азаматы, Мәжіліс депу-
таты Мұрад Ахмедовтің, балқар хал-
қының қайраткер қызы Людмила 
Хочиеваның, түрік ағайындардан шық-
қан белсенді кәсіпкер Аскер Пи риевтің, 
грек халқының өнерпаз өкілі Лаки 
Кесоглудың:

– Қамқалы тонын кигізіп,
Ас-суын алдан тосқаны үшін.
Тіліміз бен ділімізді сақтап,
Қатарға қосқаны үшін,
Ризамыз қазақ халқына! – деген 

сөздері тыңдаған адамды бейжай қал-
дырмайтын, жүректен шығып, жүрекке 
жететін сөздер еді.

Ғалымдар «Алғыс айту» күнін тарих 
ақтаңдақтарын ашу үшін аса қажет шара 
деп, ал ұстаздар қауымы жастардың 
бойына адамгершілік, қа йырымдылық, 
туған жерді сүю, елің нің ізгі қасиеттерін 
біліп, бағалау қасиеттерін сіңіретін 
мереке екенін айтады.

Дегенмен мереке мәнін түсінбеген, 
оның пайда болуына іші тарыла пікір 
айтқандар да бар.

Жалпы, іштарлықтарын жасыра 
алмай даурығатын, «қырық кісі бір жақ, 
қыңыр кісі бір жақ» адамдар қай кезде де, 
қандай қоғамда да болған. Ондайларға 
байланысты да қазекем «ит үреді, керуен 
көшеді» деп кеңдік танытқан. Дегенмен 
тап осы жолы кеңдік танытудың жөні 
жоқ деген ойдамын.

Керісінше, қоғамда, әсіресе жас-
тар арасында, оның ішінде ата-әжелері 
тоталитарлық саясаттың шыбыртқысы 
тарының қауызына тыққандай күй 
кештіргенде кең құшағына алған жер 
туралы, өздері аш-жалаңаш отырса да, 
жер иесі екендігін ұмытпай, айдалып 
келгендерге бала-шағасы талғажау 
етіп отырған қара көжесі мен қатқан 
нанын бөліп берген халыққа алғыс 
айтуды артық көретіндер үшін (өкі нішке 
қарай, ондайлар бар екен) кең ауқымды 
түсіндіру науқанын өткізген жөн болар.

Кейбір жандардың мерекені көп сінуі, 
бәлкім, оның ел күнтізбесіне енді ғана 
енуімен немесе бұл күн нің белгіленуіне 
себепші болған жайлардан хабарының 
жоқтығына байланысты шығар. Немесе 
алғыс айту, ризашылық білдіру салты 
адам заттың өсіп-өркендеуімен бірге 
келе жатқанын, қасиетті кітаптардың бә-
рінде жазылғанын білмеуінен де бо луы 
мүмкін.

Құранның Лұқман сүресіндегі Алла 
тағаланың: «... Маған деген шү кірлерің 
мен адамдарға деген ал ғыстарың үшін 
сендерді сыйға бөлеймін» деген үкімінен 
тәубе мен алғыс үшін екі дүниеде 
жақсылық бар екендігін ұғуға болады. 
Пай ғам барымыздың өз хадистерінде 
«Адам дарға алғыс айта алмаған адам, 
Аллаға шүкір ете алмайды» (Тирмизи, 
Бирр (жақсылық), 35; Әбу Дәуіт, «Әдеп», 
11) дегенінің де терең тағылымы бар.

Құлаққа сіңген «Жоқтан бар бол-
майды» дегенді ескеріп, мұндай мереке 
бар ма екен, болса қандай екен деп басқа 

елдерді зерделедік. Атаулары әртүрлі 
болғанымен, түпкі мағынасы туыстас 
мере келердің пайда болу тарихына 
үңіл сек, ұқсастық та, айырмашылық та 
табуға болады.

Айталық Америкада аталып өте-
тін ризашылық білдіру күнінің (Де-
нь благодарения) мерекеленуі Рож-
дестводан немесе Жаңа жылдан кем 
түспейді.

Америка құрлығын отарлаушылар 
1621 жылы қаһарлы қыстың құр сауында 
қалып, аштыққа ұшырайды. Сонда 
жергілікті үндістер аяушылық танытып, 
бірнеше күркетауық әкеп, оларды 
тамақтандырады. Мұны айналадағы 
басқалар да қоштап, бұл дүйім жұрттың 
қаһарлы қыстан аман-есен өтуіне 
себепші болған деседі. Сол кезден бастап 
бұл күн аман-есен қалғандары үшін 
Жаратушыға құлшылық ету және көмек 
қолын созғандарға ризашылық білдіру 
күні ретінде аталып өтеді. 1789 жылы 
Джордж Вашингтон ризашылық біл діру 
күнін «Ұлттық мереке» деп жариялайды.

Қазір бұл мерекеге мемлекет дең-
гейінде, әр отбасында мұқият да йын-
далады, көшелерде шеру өткізіліп, үйде 
дәстүрлі тағамдар, солардың ішінде, 
міндетті түрде күркетауық қойылуы ха-
лықтың өткен жолын, та рихын ұмыт-
пағанын, аштықтан аман алып қалған-
дарға ризашылығын білдіруін көрсетеді.

Израиль елінде негізгі мақсаты 
Құ дайға құлшылық етіп, мол астық 
бергеніне ризашылық білдіру болып 
табылатын Астық ору мерекесі бар. 
Оның идеясы – күздің соңына қарай 
мол астық беріп, Израиль хал қына 
қамқорлық жасағаны үшін Жара тушыға 
ризашылық білдіру. Бұл мерекенің мәні 
еврей лерге бағыштала отырып, Библияда 
да жазылған.

Сталиндік режим кезіндегі әр жыл-
дарда бүтіндей бір халықтар – 800 мыңға 
жуық неміс, 102 мың поляк, 550 мың 
Солтүстік Кавказ халықтары, 18,5 мың 
Қиыр Шығыстағы корей отбасы қоныс 

аударды. Оларды вагондардан ашық 
далаға әкеліп түсірді. Ол кезде мұнда 
қазақтар ғана тұратын, қабылдаған да 
солар болды. Өздері де мұқтаждықта 
өмір сүріп жатқан қазақ отбасылары 
оларды саман үйлерінде қабылдады. 

Қазақ халқы үшін, қиналғандарға 
қамқорлығын аямайтын, жасаған жақ-
сылығын сатпайтын, құшағына алған 
қанша жұрт қайырымдылығын айтып, 
тәу етіп жатса масаттанбайтын хал-
қымыз үшін бұл басқа елдерде бар бол-
ғандықтан белгіленген мереке емес, бұл – 
қажеттілігін уақыттың өзі талап еткен, ХХ 
ғасырдың зұлматы қайталанбауы үшін 
оны бастан кеш кен халықтар жадысын 
жаңғырту мақсатында пайда болған 
мереке. Мерекенің басты мақсатының 
бірі өскелең ұрпақты достық, бір-біріне 
деген құрмет пен толеранттылыққа, 
отан сүйгіштікке тәрбиелеу, Қазақ станда 
этникааралық келісім мен ұлт аралық 
қарым-қатынасты нығайту. Әрине ме-
реке біздің менталитетке сай емес 
деушілер табылар. Дегенмен, жылдың 
бір күнінде не үшін рахмет айту керек 
екенімізді ойлана жүрсек артық етпейтін 
секілді. Көптеген адамдар материалдық 
жағынан толық қамтамасыз етілсе де, 
алғыс айта біл мегені үшін рухани кедей 
болып қалып жатыр.

Қай діннің қасиетті кітабын алсақ 
та, ұлы Жаратушы адамдар әлдебір 
жайларды жүректері ризашылық сезімге 
толып еске алулары үшін белгілі бір 
оқиғаларды мереке ретінде атап өтуге 
үкім етеді. Сондықтан жылына бір рет 
барша қазақстандық осы өмірде жер 
басып жүргеніміз үшін, ұрпағымыз 
алдыңғы толқын көрген тақсыретті 
көрмей өсіп жат қаны үшін, әулетіміз 
өскені үшін, та ңымыз уайымсыз 
атқаны үшін алғыс айтуымыз керек деп 
ойлаймын.

Баймырза ҚОЖАМБЕРЛИЕВ,
философия ғылымдарының 

докторы, профессор 

ТӨР СЕНІКІ, ТУҒАН ТІЛ!

«Қазақстан Республикасы тіл туралы» заңына 
өзгерістер енгізілу жөнінде ҚР Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев өткен жылдың 29 желтоқсанда Жарлыққа қол 
қойған еді. Осыған орай, Заңға өзгерістер енгізіліп, кейбір 
баптардағы бұрынғы орыс тілін міндеттеген ережелер 
қайта жазылды.

Дүйсенбек АЯШҰЛЫ,
«Сыр бойы»Sb

Алғыс айту философиясы
Алғыс айту күні – бұл, ең алдымен елімізде тыныштық пен 

үндестік, өзара сенімділік пен барлық қазақстандықтарға деген 
құрметтің орнығуына негіз болған күн. Бұл – тағдыр тәлкегімен 
Қазақстан жеріне еріксіз қоныс аударған түрлі этностардың 
миллиондаған өкілдерінің құтты қонысына айналған қасиетті қазақ 
жері мен қонақжай қазақ халқына терең тағзымның белгісі. Қазақ 
халқы қиын-қыстау заманда олардың басына түскен ауыртпалықты 
қайыспай бірге көтере білді, бұл бүгінгі таңда еліміздегі түрлі ұлт 
өкілдерінің арасындағы адамгершілік қарым-қатынастың өнегелі 
өлшеміне айналды.

Қазақтың кең құшағын саялаған

Ғазиза ӘБІЛДА,
«Сыр бойы»Sb

1 НАУРЫЗ – АЛҒЫС АЙТУ КҮНІ
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ҚР Премьер-Министрінің бі-
рінші орынбасары Роман Скляр 
утиль алымын мүлде алып тастау 
туралы, отандық автомобиль өнер-
кәсібін жоққа шығаруға тырысқан 
пікірлер көптеп айтылғанына қа-
рамастан, тең герімді шешім қа-
былданғанын айтты.

– Автомобиль өнеркәсібін ын-
та ландыру деңгейі, негізінен, ав-
то кө ліктердің барлық түрлері мен 
өн ді рілетін ауыл шаруашылығы 
тех никасы бойынша мөлшерлеме-
ні 50%-ке төмендетуге мүмкіндік 
бе ре ді, – деді ол.

Жаңа мөлшерлеме көлік баға-
сын арзандатуға ықпал етуі керек 
болатын. Бірақ отандық авто кө-
лік тердің емес. Өйткені, мемле кет 
жер гілікті өндірушілерге эколо-
гия  лық төлемнің барлық сомасын 
қай  тарады. Көлік құнын шетелдік 
авто көліктерді жеткізушілер де 
қым баттатуы мүмкін. Кейбір ди-
лерлер бұл туралы хабарлап та 
үлгерді.

Утиль алымын арзандатуды 
та лап еткен жұртшылықты жаңа 
мөл шерлеме қанағаттандырмай 
отыр. Осылайша, қоғам белсен-
ді лері авто көліктерді кәдеге жа-
рату алымын 10 есе азайтуды та-
лап етуде. Сонымен қатар, кө лік 
иелерінің айтуынша, шет мем-
ле кеттерден көлік әкелу кезінде 
тір кеу алымының жоғары болуы 
мә селесі де шешілмеген. Бұл түп-
кілікті көлік бағасына әсер етеді.

2022 жылға дейін қоғам бел-
сен ділерінің наразылығына қа-
ра  мас тан, Үкіметтің утиль алы-
мы мөл шер лемесін төмен дету 
ық тималдығы шамалы бола тын. 
Бірақ қаңтар оқи ғасы шенеу нік-
терді шұғыл шешім қабылдауға 
мәжбүр етті. Осылайша, бір жарым 
айға жуық уақыттан соң жаңа 
мөлшерлеме жарияланды. Ай ту-
ларынша, барлық факторлар, ең 
алдымен, отандық автоөндірістің 
мүддесі ескерілген. Бөлшектердің 
көбін шетелден сатып алғанымен, 
көліктер елімізде құрастырылады. 
Демек, өнімді Қазақстанда жа-
салған деуге болады және өнді-
рушілердің сырттан қосалқы бөл-
шектерді әке лу кезінде төлейтін 
міндетті эколо гиялық төлемі то-
лығымен қай та   рылады. Бір сөзбен, 
елімізде құ  рас тырылған көліктер 
үшін утиль алы мының мөлшері 
нөлге тең.

2016 жылдан бері төленіп келе 
жатқан бұл алым түрі негізінен 
кәдеге жарату шығындарын жа-
батын экологиялық төлем. Де-
генмен, шын мәнінде, ол отандық 
автоөнеркәсіпті бәсекелестіктен 
қорғау үшін пайда ланылады. 
Өйткені тек импорттық шетелдік 
автокөліктер үшін төленеді. Сон-
дықтан бағасы да жоғары. Бірақ 
тарифтер төмендеген жағдайда 
мұн дай көлік арзандауы керек 
дейді мамандар.

Қазір барлық сатылымның 
65 проценті отандық көліктер 
үлесінде. Олардың бағасы мүлдем 
өзгермейді. Утиль алымының жа-
ңа мөлшерлемесі енгізілгеннен 
кейін төлем көлемі, мысалы жеңіл 
автокөлік үшін 459 мың емес, 229 
мыңнан басталады. Ең жоғары 
баға 3,5 миллионнан 1 миллион 
800 мың теңгеге дейін төмендейді. 
Өзгеріс жүк көліктеріне де қа-
тысты. Бұған дейін, мәселен, шет-
елден әкелінген тракторлар мен 
комбайндарға төленетін шекті 
төлем мөлшері жалпы алғанда 12 
мил лионнан асатын.

Мамандардың айтуынша, кей-
бір белсенділер талап еткендей, 
утиль алымы мүлде алып тас-
тал са отандық автоөнеркәсіп то-
қырауы мүмкін. Әсіресе, Ресей 

секілді елмен көрші отырғанда 
бәсекелестік талаптарына төтеп 
беру қиын. Онда бұл салаға мем-
лекеттік қолдау деңгейі жоғары. 
Зауыттар тек экологиялық алым 
төлеуден босатылып қана қоймай, 
оларға субсидиялар да беріледі. 
Ал, жалпы кеден шекарасының 
жоқтығынан елімізде әбден ескір-
ген көліктер қаптап кетуі мүмкін.

Сырттан көлік сатып алу үшін 
қосымша құн салығы, кеден салығы 
төленеді. Тиісінше, азаматтар тех-
никалық регламенттерге сәйкес 
келмейтін ескі көліктерді сатып 
алуға тырысады. Бұл қазір орын 
алып отырған жағдай. Мысалы 
сырттан әкелген ескі көлігімен 
жүрген адам оны Қазақстанда 
тіркегісі келмейді. Себебі утиль 
алымы, сондай-ақ бастапқы тір-
кеуге байланысты шығындар авто-
көліктің өзіндік құнынан бірнеше 
есе жоғары. Елімізде 200 мыңнан 
астам осындай техника бар. Өткен 
жылдың соңында полицейлер тіпті 
оларды жаппай айып тұрағына 
қоюға да тырысқан. Алайда ке йі-
нірек көлік жүргізушілеріне қа-
зақстандық тіркеуге қоюға немесе 
елден шығаруға уақыт берілді. Ол 
мерзім де 1 наурызда аяқталды.

Бұған дейін көліктерді кәде ге 
жаратумен айналысатын «Опе-
ратор РОП» жеке компаниясы 
утиль алымын қабылдап келген. 
Қазір бұл міндет «Жасыл даму» 
мекемесіне жүктелді. Утиль алы-
мына қарсы қоғам белсенділері 
шенеуніктердің асыра сілтеп 
отыр ғанын айтып, төлемді қазір-
гіден де арзандатуды талап етіп 
отыр. Дегенмен, құзырлы ор ган-
дар бұл мөлшерлеме түссе, ин-
весторлар отандық өндірісті бір-
ден тоқтатады деп қауіптенеді. 
Олар шетелдік компаниялармен 
бәсекеге түсе алмайды.

Дегенмен, кәдеге жарату алы-
мына наразылар қосалқы бөл -
шектердің басым бөлігі он сыз 
да сырттан әкелінетінін ай тады. 
Бөлшектер шетелден сатып алын-
ғандықтан, отандық автомо биль 
өнеркәсібін ынталандыруға жұм-
салып отырған қаржы ішінара 
шетелге кетеді. «Тиісінше, отан-
дық автоөнеркәсіпті емес, көрші 
елдердің автоөнеркәсіптерін ын-
та ландырып жатырмыз» деген 
пікірде.

Ал, автосалон иелері утиль 
алымы қаншаға азайса, импорттық 
көліктердің бағасы да сонша 
төмендейтінін айтуда. Бірақ көлік 
бағасына теңгеге қатысты доллар 
бағамының қатты әсер ететінін 
ескеру керек.

Сондай-ақ, утиль алымынан 
басқа, сұраныс пен ұсыныстың 
арақатынасы маңызды рөл атқа-
рады. 2022 жылы жаһандық тап-
шылық салдарынан жаңа ав то-
көліктерге деген жоғары сұ раныс 
пен олардың дилерлік орта-
лық тардағы тапшылығы жал ға-
сады. Мамандар жетіспеушілік 
жағ дайында бағаны төмендету 
ақылға қонымсыз екенін айтады. 
Ал, жаңа көліктердің тапшылығы 
ескі көліктер нарығын да тұрақсыз 
күйде ұстайды. Өйткені жаңа 
көліктер тапшылығы жағдайында 
сатып алушы қайталама нарыққа 
барады.

Әртүрлі пікірлер айтылғаны-
мен, утиль алымының жаңа мөл-
шерлемесі көлік нарығына қа лай 
әсер ететіні бір-екі айдан кейін 
белгілі болады. Әзірге кә деге 
жарату алымының жаңа мөл шер-
лемесін мамыр айының ба сында 
енгізу көзделіп отыр. Жоспарға 
сәйкес, сол уақытта жеңілдетілген 
автонесие беру бағдарламасы да 
басталуы тиіс.

Елдегі карантин кезінде кәсіпкерлер 
тәуекел етіп тегін үйірмелер ашуға сол 
уақытта ынта білдіре қоймады. Өйткені 
ең алдымен үйірме ашу үшін қойылатын 
бірнеше талаптар бар. Бірінші кезекте 
қалтаңда қаржың болуы керек. Бұрын-
соңды бұл салада тәжірибесі жоқ адамға 
үйірме жұмысын үйлестіру үшін білім, 
ұйымдастырушылық қабілеттерді тағы 
қосыңыз. Президент тапсырмасынан 
ке йін республикада, әр өңірде журна-
лис терге арнап брифингтер берілді. Жа-
ңалықты естіген және оны жіті түсінген 
кәсіпкерлер мен өтінім берушілер дереу 
іске кірісіп кетті. Бү гінде кәсіпкерлер 
бір емес бірнеше жер ден осындай 
тегін үйірмелер ашып, ба ла лардың бос 
уақытын тиімді пай да лануына жағдай 
жасап отыр. 

Өткен жылы мемлекет спорттық 
және шығармашылық тапсырыстарды 
жан басына шаққанда нормативтік 
қар жыландыру тетігін іске қосты. 
Бұл жоба шеңберінде 4 жастан 18 
жас қа дейінгі балалар мен жасөс пі-
рімдер спорттық секциялар мен шы-
ғармашылық үйірмелерге тегін бара 
алады. Биыл облыс бойынша спорттық 
тапсырысқа 638 млн 500 мың теңге, ал 
шығармашылық тапсырысқа 301 млн 
200 мың теңге бюджеттен қарас ты-
рылған. Өткен жылмен салыстыр ғанда 
едәуір көп. Осы жобаға қатыс қы сы кел-
гендер art.sport.edu.kz  плат фор масы 
арқылы өтінім бере алады. 

Өткен аптаның ортасында аталған 
тақырып бойынша «Атамекен» ұлттық 
палатасының облыстық филиалында 
кәсіпкерлерге, жобаға қатысамын деу-
шілерге арналған жиын болды. Сон-
да облыстық мәдениет, архивтер және 
құжаттамалар басқармасы басшы сы ның 
орынбасары Ержан Жеткерұлы бірқатар 
мәліметтер айтқан болатын. 

– 2020 жылдың желтоқсан айын да 
ҚР Мәдениет туралы заңына  толық-
тырулар енгізілді. Оған мемле кеттік 
шы ғармашылық тапсырысты ор налас-
тыру және оны қаржыландыру деген 
баптар қосылды. Осыған бай ла нысты 
аталған өзгерістер 2021 жылдың 1 ма-
мырынан бастап қолданыста. Соған 
сәйкес ҚР Мәдениет министрлігі та-
ра пынан 8 құжаттама нормативтік-ак-
тілік құжат дайындалды. Оның 4-уі 
спорт, 4-уі мәдениет саласына қа-
тысты. Біздің өңірімізде бұл өз герістер 
тамыз айынан басталды. Қа ражаттың 
кеш бөлінуі салдарынан мем  лекеттік 
шығармашылық бағытта өті німдер де 
уақытылы қабылданбады. Бүгінде жал-
пы 1749 өтінім келіп түссе, оның 438-і 
оң нәтижесін алды. Ал 896 өтінім кері 
қайтарылған. Ол алаңсыз кері қай-
тару емес, кейбір құжаттардың дұ рыс 
болмауына байланысты түзету жұ-
мыстарын жүргізуге кері жіберілген. 
Сонымен қатар 400-дің үстіндегі өті-
нім қаралуда. Бұл өткен жылдың қаң-
тар айына дейін келіп түскен өті-
німнен, биылғы жылдың екі айында 
берілген өтінім бір жарым айдың 
өзінде 2-3 есеге артқан. Кәсіпкерлер 
бұ рынғыдай емес, ақпаратты ести бас-
тап, қызығушылық танытуда. Рес пуб-
ликада құжатты дайындайтын кезде 
мемлекеттік шығармашылыққа байла-
нысты қаралған қаржы жергілікті 
бюд жеттен берілу керек делінген. Бі-
рақ осы кезден-ақ қаржының жетіс-
пеу шілігі анық байқалуда. Бұл бізге 
республикалық бюджеттен де қаржы 
керектігін көрсетіп отыр. 2021 жылы 
17 өтінім беруші болса, қазіргі күні 50 
өтінім беруші өз жұмысын іске асыруда, 
– деді.

Спорттық секциялар бойынша об-
лыстық дене шынықтыру және спорт 
басқармасы басшысының орынбасары 
Жағыпар Тәжмаханов айтты. 

– Бұл – Мәдениет және спорт ми-
нистрлігі тарапынан қолға алынып жат-
қан жаңа жоба. Негізі бастамашы ба лалар 
құқығын қорғау жөніндегі ар найы уәкіл 
Аружан Саин. Сол кісі нің бастамасымен 
өткен жылдан бас тап қолға алынды. 
Сайтта барлық мә ліметтер көрсетілген. 
Өткен жылы кәсіпкерлер толық құлағдар 
болмады. Биылдан бастап келіп жатқан 
кәсіпкерлердің көптігіне қарап, ха-

лық тың басым бөлігіне ақпараттың 
жетке ніне куә болып отырмыз. Спорт 
саласы бойынша қаражаттың мүм-
кін дігіне байланысты барлық қаржы 
жергілікті бюджеттерден қарастырылу 
керек. Бұл жоба өткен жылдың мамыр 
айы нан басталды, ал бізде келер жыл-
дың бюджеті желтоқсан айында қарас-
тырылатынын жақсы білесіздер. 
Сон  дықтан бекітілмеген бюджетке енгі-
зілме гендіктен қаржы аз болды. Спорт 
сала сына 202 млн теңге бөлінді. Ол 
2156 балаға жоспарланған. Біз сонда да 
2500 баланы қамтыдық. Биылғы жылы 
бұл қаражатты үш есеге ұлғайттық. 
Спорттық секцияға бөлінген 638 млн 
теңге 4312 балаға жоспарланған. Қазіргі 
таңда өткен жыл мен қоса есептегенде 
898 өтінім келіп түсті. Соның ішінде 
165 өтінім сараланып, заңға сәйкес 
оң қорытынды алып жұмысын жасап 
жатыр. Ол 7900 баланы қамтиды. Бізде 
оң қорытынды алғанымен ваучер номер 
деген бар, яғни әр балаға тіркеу нөмерін 
береді. Спорт секцияға немесе мәдениет 
үйір месіне тіркеу нөмерін береді. 
Ваучер – кәсіпкердің ашқан үйірмесіне 
ресми қабылдану нөмері деген сөз. 
Қарап отырсаңыз, 4312 бала болса 7900-
дің үстінде 3500 балаға бөлінген қаржы 
лимиттен асып тұр. Соған сәйкес қар-
жы мүмкіндігіне байланысты спорт 
секциясына бала қабылдауды уақыт-
ша шектеп тұрмыз. Кәсіпкерлер тара-
пынан жазбаша шағым беріп, ауызша 
хабарласып жатқандар да бар. Бұл 
біздің қолымыздағы дүние емес. Біз 
министрлікке арнайы өтініммен бар-
дық. Республикада қаржы бөлу мүм-
кіндігі жоқ екенін ашық айтылды.  
Әзірге жергілікті бюджеттен қаржы 
қарастырылады деген уәж айтылды. 
Сондықтан спорттық секцияларға да, 
мәдениет үйірмелеріне де бала қа-
был  дауды уақытша тоқтатып отыр-
мыз. Себебі біз қазір ашып қойсақ, 
ай тылған балалардың саны күн санап 
екі еселеп өсуде. Алдағы уақытта ақ-
ша беру мүмкіндігі болмаса креди-
торлық қарыздар қалыптасып, аяғы 
үл кен әлеуметтік шиеленіске алып 
ке  луі мүмкін. Кәсіпкерлерді түсі-
неміз, ғимараттарды жалға қа жетті 
жабдықтарды несиеге алған. Оның 
барлығын мониторинг жасай ал-
маймыз. Кімнің мүмкіндігі бар сол 
ашады. Біз лимит бойынша өтінімдерді 
түскен реттілікпен қарап отырмыз. 
Соған сәйкес құжаты дұрыстарға оң 
қорытынды бердік. Оң қорытынды алған 
165 өтінімде  10 мыңның үстіндегі бала 
қабылдауға мүмкіндік бар. Бірақ 7900 
баланы қабылдап үлгерді. Сол жерден 
уақытша тоқтатылып тұр. Өтінімде 
тренерлерге қандай талаптар қойылады, 
спорт ғимараттары қалай жабдықталуы 
тиіс деген мәселелер министрлік бе-
кіткен нормативтік құқықтық актілер 
ішінде көрсетілген. Біз оператор ре тінде 
белгіленгенбіз, – де ді басқарма бас-
шысының орынба сары.

 Облыста 18 жасқа дейін 221 мың 
бала тіркелген. Соның ішінде 4-18 
жастағы балаларды мәдениет  және 
білім беру, қосымша білім беруге 
қам туға қазір Үкімет белгілеген ин-
дикаторлар бар. Бір балаға заң бойынша 
екі үйірмеге дейін немесе екі спорт 
секциясына дейін жазылуға мүмкіндік 
қарастырылған. Қазір көп ата-ана 
балаларының бос уақытын тиімді 
пайдалануға тырысады. Бір емес бірнеше 
үйірмеге апарады. 221 мың баланы бір 
жылда үйірмемен қамту мүмкін емес. 
Бұл жерде ата-ана тарапынан түсіністік 
болу керек. Нормамен бекітілген та-
риф бар. Соған сәйкес төленеді. Мәсе-
лен, бір бала айына 12 рет қатысу 
керек. Оның арнайы оқу бағдарламасы 
әзірленеді. Сабақ кестесі болады. Бар-
лығы электронды табельге белгіленеді. 
Ата-ана баласының барған-бармағанын 
растап белгі қояды. Растап белгі қой-
ғаннан кейін операторға келіп түседі. 
Келіп түскен соң төленетін ақшаның 
сомасы анықталады. Соған сәйкес ақша 
төленеді.  Бұл жерде тағы бір шикіліктің 
қылаң беретіні анық. Ата-анаға порталға 
кіруге берілетін парольді сол үйірмені 
ашуға өтінім беруші өзі алып, оны 
толтырып жіберген деректер де бар. 
Бұл әлеуметтік желіде шу болғаны да 

рас. Бір ата-ана баласын тегін үйірмеге 
жаздыру үшін платформаға тіркейін 
десе, оның баласы тіркеліп тұрғанын 
білген. Арты дауға ұласқан жағдайлар 
да орын алуда. 

Иә, бірінші кезекте сапалы спорт 
секциясымен, үйірмемен қамту  керек. 
Кәсіпкердің негізгі мақсаты – пайда 
табу. Бірақ екі ортада баланың құқы 
шектелмесе екен дейміз. Сонымен қа-
тар өтінім беруде кәсіпкерлер та ра-
пы нан кездескен кедергілер де жоқ 
емес. Айталық бір кәсіпкердің ұсын ған 
құжаты 20 ретке дейін кері қай тарылған. 
Аудандар бойынша Сыр дария мен 
Жаңақорған өткен жылы өтінім беруді  
бастаған. Биыл барлық аудандардан өті-
німдер келіп түсуде. 

Қазалы ауданынан осындай үйір ме 
ашу үшін талаптанған Алмас Әділ баев 
деген азамат бұл мәселеде еш кімнен 
ешқандай ақпарат ала алмай қиналғанын 
айтады.  

– Мен осы бағдарламаны қыр күйек 
айында естідім. Сол уақыттан бері 
мәдениет бөліміне бірнеше рет бардым. 
Үш ай бойы не маманымен не телефон 
арқылы хабарласа алмадым. Амалым 
болмаған соң, Алматыға барып, сол 
жердің операторымен сөйлестім. Олар-
дың айтуынша «біз әр облыстан адам-
дарды оқыттық, сіздерге мамандар 
түсіндіру керек» деді. Өзім Солтүстік 
Қазақстанға көшкенмін. Бірақ Қаза лы-
дан ашқым келген. Желтоқсан айында 
Солтүстік Қазақстанға бардым. Олар 
мені ортақ чаттарына қосты. Барлық 
құжаттармен таныстырып, сол күні ма-
мандарға кіріп, іздеген ақпаратыма қол 
жеткіздім. Түсінбейтін сұрақтар болса 
көмектесеміз деді. Қазақстан бойынша 
оқу орталықтарын жақсы білемін. Дәл 
осы ақпараттың ашықтығы жағынан 
біздің облыста мәселе туындайды. 
Кіру де, сұраққа жауап алу да мүмкін 
емес. Қазалы қаласында спорттық, 
шы ғармашылық үйірмелер жоқтың 
қасы. Осы қалада 10 жылдан бері оқу 
орталығын ашып жұмыс жасадым. 
Кешегі карантин кезінде кәсібім тоқтап, 
ғимарат қаңырап қалды. Мен қажетті 
құжаттарды Солтүстік Қазақстаннан 
алдым. Ақша, маман жоқ деп кері 
қайтарумен болды. Ақыры жауап ала 
алмадым, – дейді ол. 

Иә, бір кәсіп бастау үшін алдымен 
қаржың болуы керек. Бүкіл әлемде 
қалыптасқан дағдарыс жағдайы кәсіп-
керлерге де оңай болмады. Ал енді 
кәсіп бастайтындар жайлы айтудың 
өзі артық. Мысалы, қала тұрғыны 
Салтанат Мұратова сол жағалаудан 
спорттық үйірме ашу үшін несие рә-
сімдеп, ғимаратты жалға алып оны 
жөндеуде. Бірақ әлі үйірмені аш па-
ған. Өтінім бергеніне бір апта бо-
лыпты. Қазір ол қаралу үстінде екен. 
Енді ол бөлінген қаржының бітіп 
қалғанын естіп, алған несиесін қалай 
жабарын білмей басы қатуда. Қо сымша 
қаржы қарастырылғанымен ол қашан 
берілетініне, өтінімінің қай тадан кері 
қайтарылмайтынына ке пілдік те жоқ. 
Себебі барлық құжаттар айтылған 
талаптарға сай болуы керек. Десе де, 
кейбіреулер ебін тауып екі асап, мәселені 
«көз қысты, бармақ бастылықпен» 
шешіп жат қандар да бар екен. Мұндай 
жағдай лардың болатыны да айдан анық. 
Өйткені бөлінген қаржыдан барлығы да 
алғысы келеді, кәсіпкер пайда жағын 
ойлайды. Естеріңізде болса, осыдан 6-7 
жыл бұрын мемлекеттік-жекеменшік 
серіктестік аясында да балабақшалар 
көптеп ашылды. Бағдарлама бастал-
ғанда қуанып, бөркімізді аспанға лақ-
тырдық. Бірақ тексеріс кезінде құжатта 
бар бала ол жерге мүлдем келмегені, 
тіпті балабақшаның орнында ескі сарай 
тұрғаны жайлы деректер кездескен. 
Бұл мәселеде де сондай деректер орын 
алмасына кім кепіл? Біздің көздегеніміз 
– балалардың қамы, бөлінген қара-
жаттың мақсатқа сай жұмсалғаны. Әйт-
песе, мұндай бастаманың талай былығы 
шығып жатқанын бүгінгі қоғамнан 
аңғару қиын емес.

Айсәуле ҚАРАПАЕВА.
«Сыр бойы»

Тегін үйірменің 
теңгесі қайда
немесе жаңа бастаманың жалғасы қалай болмақ? 

1-бет

УТИЛЬ АЛЫМЫ 
екі есе азайды, 
көлік арзандай ма?

Мемлекет басшысы жыл басында кәдеге жарату алымының 
мөлшерін пысықтауды тапсырған болатын. Ұзақ үзілістен 
кейін Үкі мет алым ның жаңа мөлшер ле мелерін жария лады. 
Бұл рет те барлық ықтимал нұсқалар ой  ластырылғаны, алым 
кө лемі отан дық автоөндіріске зия нын ти гізбейтіні айтылды. 
Жаңа мөл шер леме бұрынғысынан екі есе қысқарған.

Биболат СӘТЖАН,
«Сыр бойы»Sb
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Алғысқа 
лайық жан
Жасым жетпіске келгенде 2 рет жүрек 

қыспасына ұшырап, облыстық аурухананың 
кардиология бөлімінен бір-ақ шықтым.  Бөлім 
меңгерушісі Гүлсім Балтабайқызы қабылдап 
алып, шұғыл түрде тексеру жасатты. Тексерудің 
қорытындысы бойынша жүрек тамырларының 
бітелуі, қан айналымы қиындауын анықтап шұғыл 
түрде ота жасатуға кеңес берді. Ота жасаған 
эндоваскулярлы бөлімінің меңгерушісі Нұрлан 
Тоқтағанұлының қолы өте жеңіл екен.

Білікті дәрігердің кәсіби шеберлігі мен ұзақ 
жылдағы тәжірибесінің арқасында ота жеңіл әрі 
сәтті өтті. Оған алғысым шексіз. Отадан кейінгі 
емделуді кардиология бөлімінің меңгерушісі, 
білікті дәрігер Гүлсім Балтабайқызы өз қолына 
алды. Бөлімде 45 орын, яғни 45 ауру. Ауруларға 
көмек көрсеткен 8 дәрігер, 16 аяжан және бірнеше 
тазалықшылар бар. Үлкен бір ұжым.  Әр науқастың 
мінезі әртүрлі. Олармен тіл табысу, көңілінен 
шығып емдеу, үлкен бір бөлімді басқару, істен 
шашау шығармау оңай шаруа емес. Алдыңғы арба 
қайда жүрсе, соңғы арба сонда жүреді дегендей, 
басшысына қарап түгел ұжым бойын тіктейді. Өз 
қызметіне лайық болуға ұмтылады. 

Осы ретте білікті дәрігер облыстық кардиология 
бөлімінің меңгерушісі Гүлсім Балтабайқызының  
еңбегін айтпай кету мүмкін емес. Дәрігер дәрімен 
емес, жылы сөздерімен де науқастың еміне шипа 
болары хақ. Аурудың беті қайтып сауыққаннан 
кейін Гүлсіммен әңгімелескенімде:

– Балам, күнделікті азанғы тексеруді 7.30-да 
бастайсыз ба? – деп сұрадым. 

– Негізі 9.30-да бастауым керек. Бірақ ол 
уақытты күте алмаймын. Себебі, емделуші 
науқастар мені тағатсыздана күтеді. Жағдайлары 
қалай екен деген ой маған түнімен маза бермейді. 
Сол себепті күнделікті үйден 6.30-да шығамын. 
Ауа райының қолайсыздығына қарамай, осыған  
дағдыланғанмын, – деп жауап қатты. 

Гүлсім Балтабайқызы Біржаппарова мектепті 
тәмамдаған соң адам жанының арашасы болсам 
деген бала арманымен 1991 жылы Қарағанды 
Мемлекеттік медицина академиясына емдеу ісі 
мамандығы бойынша оқуға түсіп, 1997 жылы 
дәрігер квалификациясын алып шығады. 1997-
2009 жылдар аралығында облыстық аурухананың 
реанимация бөлімшесінде дәрігер-анестезиолог-
реаниматолог болып жұмыс істейді. Ал 2009-2013 
жылы кардиология №1 бөлімінің дәрігері, ал 2017 
жылдан бастап, осы күнге дейін бөлім меңгерушісі 
болып жұмыс атқарып келеді. Осы жылдар ішінде 
қанша науқастың өмірін сақтады. Қанша жанға 
көмек қолын созды, қуанышқа бөледі. 

Бүгінде халықтың алғысын арқалаған дәрігер 
жары Ерлан екеуі 3 бала тәрбиелеп отыр. 
Ауруханадан шығар кезде:

– Қызым, Арал ауданынан шалғай орналасқан 
Жаңақұрылыс елді мекенінде тұрамын. Мүмкін-
шілік болса жағдайымды, күнделікті пайдаланып 
отырған дәрілерімнің әсер етуі жөнінде теле-
фонмен сұрап тұрсам бола ма? –  деген сауалыма:  

– Ағай, оған ешқандай қысылмаңыз, мен қай 
уақытта болмасын кеңесімді беремін, – дегенде мен 
де, палатада емделіп жатқан науқастар да жүздері 
шырайланып, ризашылықтарын білдір ді. Адам 
жанының арашасы осын дай болуы керек деген 
ой түйдім. Уақытпен санаспай науқас адамдарға 
қол ұшын созып емдеп жүрген №1 кардиология 
бөлімінің меңгерушісі Гүлсім Біржаппароваға 
Алғыс айту күніне орай ризашылығымды білді-
ремін. Ол басқарып отырған ұжым мүшелеріне 
келешектерің келісті, еңбектерің жеміс ті болсын 
демекпін. 

Сердалы ШАЛБАЕВ,
Жаңақұрылыс ауылдық ардагерлер

кеңесінің төрағасы.
Арал ауданы

Адам баласы тәңір сый-
лаған ғұмырында ұрпағына 
үлгі болатындай өнегесін 
қал дыруды армандап, сол 
жол да тынымсыз тіршілік 
кешіп өтеді. Осыдан он 
жыл бұрын дүниеден өткен 
аяулы анамыз – Тасқараева 
Айнаш Жәнібекқызы біз 
үшін сондай аяулы кісі 
еді. Байсалды болмысы, 
сабырлы жүзі, жымиған 
күлкісі қанша уақыт өтсе 
де біз үшін күн шуағындай 
жылы әсер ете ді. Осы 
сезімнің әсерінен болар, біз 
анамызды бүгін қасы мызда 
жүргендей, бір алыс сапарға кеткендей, 
бір сәтте қайтып оралатындай болып 
сезінеміз. Бұл енді анаға, жарға, бауырға 
деген ыстық сағыныш сезімі болар деп 
ойлаймыз. 

Киелі шаңырақтың тірегі, балалары-
ның мейірімді анасы, немерелерінің 
сүйікті әже сі, адал жар, ағайын-туыстың 
жан ашы ры, қамқоршысы бола білген 
анамыз біз үшін өзгелерден шоқтығы 
биік, барлығынан да ардақты, құрметті, 
сыйлы жан еді. Асып төгілмейтін қана-
ғатшылдығы, өмір деген ұлы көште 
кездесетін небір қиын сәт тер дің өзінде 
ұстамдылық танытып, сабыр лы лықты, 
бай салдылықты серік ете тін ерекше қа-
сиеті бізге – ұрпақтарына өш пейтін өнеге 
болып қала береді. 

Айнаш Жәнібекқызы 1940 жылы 

Жа лағаш ауда нын да дү-
ниеге келді. Ұзақ жыл 
Қы зылорда қала сын да, 
Қазалы ауда нын да әр-
түр лі салада же місті қыз-
мет ат қарды. Абы рой мен 
зейнетке шық ты. “Еңбек 
ардагері” ме  да лімен, Бай-
ланыс саласы ның Құр-
мет грамотала ры мен, 
Ал   ғыс хаттарымен ма ра-
пат талды. Анамыз Сыр 
өңіріне белгілі аза мат, 
ҚР-ның Құр метті құры-
лысшысы Жанәбіл Нұр-
қышовпен жар ты ғасыр-
дан астам ғұмыр кешті. 

Екі ұлы мен бір қы зынан ондаған немере 
мен шөбере сүйді. 

Бұрынғылар жақсы әйел – ырысың 
деп ті. Ол кісі осы теңеуге әбден лайық 
еді. Кең пейілді мінезі, шуақты жүзі, үнемі 
жы йылмайтын дастарханы Нұрқышовтар 
әу летінің мерейін асырды, ел азаматтары 
ал дында құрметке бөледі.  Сол шуақты 
сезім осы шаңырақта әлі орнығып 
тұрғандай сезі неміз.

Бүгін ағайын-туыстың, дос-жаранның 
басын қосып анамыздың рухына құран 
бағыштап, ол кісінің рухына тағзым 
етуді өзіміздің парызымыз деп санаймыз. 
Жатқан жері жайлы, иманы жолдас 
болып, пейіште нұры шалқысын!  

Нұрқышовтар әулеті.

Қасымызда жүргендей сезінеміз 
Бес күндік мы-

нау жалған өмір де 
қа наты бүтін сұң қар, 
тұяғы бү тін тұлпар 
жоқ десек те қайғы-
дан езілген жаны-
мыз ға дауа таппай 
қи наламыз. Бұл пә-
нидің жалғандығы 
жаныңа жақын 
жан   дардан айрыл-
ған сәтте тағы бір 
ес ке түседі екен. 
Не бәрі 29 жа сын да 
кел местің ке месіне 
мінген Шатланбек 
На зерке Алмасбекқызының өмір -
ден оз ғанына қырық күннің жүзі 
болды. 

Назерке Алмасбекқызы жұ -
байы Ғабитпен 2014 жылы бас 
қосты. Бақытты ғұмыр ке шіп 
Ай дай есімді қызды дү ниеге 
әкелді. 2016 жылы На зер кенің 
бүйрегі ауырып, әкесі Алмасбек 
бір бүйрегін берген еді. Алланың 
қалауымен На зер кеміздің өмі-
рін алты жыл ға ұзартыпты ғой. 
Биыл 1-сы нып қа барған қызы 
анасын із деп есіктен кіріп келер-
дей алаң дайды. Отбасылық өмір-
де қабақ шытып көрмеген, үне-
мі ақжарқын, бауырмал, қам қор 
жанның жоқтығы жаны мызды 
күйзелтті. Үзілген өмір қа быр ға-
мызды қайыс тыр ды. Тағ дыр дың 

ісіне не шара?! Қай -
ран перзенттің, қи мас 
бауырдың, ая улы ана, 
асыл жар  дың дауысы 
құ лақта жаңғырып, 
са ғыныш сезімі 
жү  ректі тербейді. 
Ата-анасына пер-
зент  тік қызметін ая-
май, ағайынмен де, 
абысын-ажын да ры -
мен де сыйласып, 
әу  лет үлкендерінің 
ыс   тық ықыласына 
бө лен ген жан еді.

Құлақта үнің, 
елесің қалып көңілде,

Ерте кеттің қайғы-мұң 
салып жүрекке.

Шүкірлік етіп, қол жайып 
дұға тілейміз,

Назерке жаным, 
шалқысын нұрың пейіште.

Назерке Алмасбекқызының 
қонақасысы 11 наурыз күні сағат 
16.00-де, қырқы 12 наурыз күні 
сағат 12.00-де Шиелі ауданы, 
Балаби ауылында берілетінін 
барша тілеулес жандарға хабарлай 
отырып, қасиетті құран ішінде 
болуға шақырамыз. 

Еске алушылар: 
ата-анасы, бауырлары, 

жұбайы, қызы, Бәкіровтер және 
Құлжановтар әулеті.  

Нұрлансын аяттармен 
қабіріңіз

Перзенті үшін өмірде ата-анадан биік жан болар ма?! 
Ұрпағының бақыты үшін жанын беруге дайын тұратын, 
қабағымен тәрбиелеп, сөзімен еркелететін Алладан 
кейінгі ардақты жандардың орны қашан да бөлек екен. 
Шаңырағымыздың берекесі, ақылшыларымыз, жел жағы-
мызға пана, ық жағымызға сая бола білген асқар таудай 
әкеміз Жағыпар Үндемесұлының өмірден озғанына 40 
жыл, ал аяулы анамыз Маржаш Едігеқызының арамыз дан 
алыстағанына 11 жыл болды. Ардақты жандардың бүгінде 
арамызда жоқтығы жанымызға қатты батады. 

Иә, көзі тірісінде ерекше болмысымен дараланып 
тұратын ардақтыларымыз ағайын-туысқа қадірлі, құда-
жекжатқа, өз ортасына сыйлы бола білді. Әкеміз ерте 
өмірден озса да, анамыз өнегелі тәрбиесін беріп, қанаттыға 
қақтырмай, тұмсықтыға шоқыттырмай, бірін ұяға, бірін 
қияға қондырды. Немере-шөбере сүйіп, ақ баталы, қадірлі 
ана бола білді. Солардың тілеуін тілеп, қылығына тоймай, 
қуанып ортамызда отырушы еді. Оған деген сағыныш та 
сонау өткен күндерді жиі еске оралтады. Десе де, жақсы 
адамның жарасымды ісі мен жарқын бейнесі көңілден 
өшпейді екен. Тірлігінде жақсы амалдарымен есте қалған 
қимастарымыздың нұрлы бейнесі біз үшін мәңгілікке 
ұмытылмай сақталады.

Ардақты әкеміз бен аяулы анамызды еске ала отырып, 
ағайын-туыс, құда-жекжат, барлық тілеулес жандарға 7 
наурыз күні сағат 12.00-де орталық “Ақмешіт-Сырдария” 
мешітінде құран бағышталатынын хабарлаймыз.

Еске алушылар: балалары

Шалқысын нұрың пейіште

«Қазгермұнай» БК» ЖШС ұжымы мұнай және 
газ өндіру департаменті директорының орынбасары, 
«Нұралы» кен орнының басшысы Құтмамбетов 
Мәжитке  анасы

Құтмамбетова Жолбикенің
қайтыс болуына байланысты  қайғысына ортақтасып, 
көңіл айтады.

Солардың ішінде қоғам қай-
раткері, медицина  саласының 
май талманы, облыстық денсаулық 
сақтау басқармасын (ол кезде бө-
лім деп аталатын) 1952-1982 
жыл дары 30 жыл бойы басқарған 
София Өтегенқызы Мақашева мен 
Қазақстан Республикасына еңбегі 
сіңген дәрігер, медициналық учи-
лищені 1962-1991 жылдары 29 
жыл басқарған Сара Төлегенқызы 
Дәуітбаева бар еді. Бұл жазбада 
Сара Төлегенқызының өмірі мен 
қызметі туралы баяндалады. 

Сара Дәуітбаева 1958 жылы 
Алматы медицина институтын 
бітіріп, өзінің туған жері Қы зыл-
ордада қалалық балалар ем ха-
насына дәрігер болып ор на ласады. 
Оқуды жаңа бітірген жас маман 
болса да, осы қыз метті атқару 
барысында өзінің ма мандығын 
сүйген, оның қыр-сырын меңгеру 
үшін үнемі із де ністе жүретін, 
балаларды меди ци налық дәрі-
дәрмекпен ғана емес, өзінің жылы 
жүзімен, жанға жайлы сөзімен 
де емдейтін, келешегінен көп 
үміт күттіретін маман екенін 
көрсетті. Осындай ыждағатты 
ең бегі, белсенді қызметімен абы-
ройға бөленген ол 1962 жы лы 
Қызылорда медициналық учи-
ли щенің директоры болып таға-
йын далады. Сыр бойындағы ор-
та буынды  меди ци налық кадр 
да йындайтын бір ден-бір учи ли-
щені басқару барынша күр делі, 
шешілмеген өзекті мәсе лелері 
же терлік, оқу-тәрбие жұмы сын 
үйлестіре жүргізу үлкен ұйым-
дастырушылық қабілетті қажет 
етеді. Осы күрделі жұмысты 
бір ден қолға алып, іскер лік  пен 
кіріседі. Ешуақытта іздену ден 
жа лықпайды, сол кездегі Одақ 
бойынша үлкен қалалар да ғы 
курс тардан өтіп, тәжірибе жи-
нақ тайды, медицина ғылымының 
жаңалықтарымен танысады, өзі де 
ғылыми еңбектермен айналыса-
ды. Сол кездегі облыстық ден-
сау лық сақтау басқармасының 
бас тығы София Мақашева, білікті 
дәрігер Ернияз Омаров, тағы басқа 
әріптестерінің тәжірибесін алады. 
Облыс, қала басшыларының ал-
дына медициналық училищенің 
ма териалдық-техникалық базасы-
на байланысты мәселелерді батыл 
қозғап, шешімін тапқанша дамыл 
таппайды. 

Сара Төлегенқызының учили-

ще ні басқарған 30 жылға жуық 
жұмысын талдап, баяндай бас-
тасақ оған уақыт та, жазуға бе-
рілген мүмкіндік те жетпеген 
болар еді. Сондықтан атқарған 
сан қырлы жұмыстарының бір-
екеуіне ғана тоқталсам деймін. 
1970-1980 жылдар училищенің 
материалдық-техникалық база-
сының жаңарған кезеңі болды. 
Жаңа оқу ғимараты, 444 орындық 
екі жатақхана оның іскерлігінің, 
белсенді қызметінің арқасында 
салынды. Осы жылдары медицина 
училищесі республикадағы ең 
үздік медициналық оқу орнының 
бірі болып саналды. Бірнеше 
рес публикалық деңгейдегі семи-
нар лардың Қызылорда меди-
цина училищесінде өтуі соған 
айқын дәлел бола алады. Орта 
ме дициналық білімі бар маман-
дармен облысты жеткілікті қам-
тамасыз ету мақсатында Арал, 
Қа залы, Қармақшы, Жалағаш, 
Шиелі, Жаңақорған аудан орта-
лықтарында және Ленинск (қа-
зіргі Байқоңыр) қаласында учили-
щенің филиалдары ашылды. Сара 
Төлегенқызы қаншама мыңдаған 
шәкірт тәрбиеледі. Солардың 
ішінде училищеден кейін ме ди-
ци налық институттарға түсіп, ғы-
лым кандидаттары, доктор лары, 
медицина саласының ұйым дас-
тырушысы болып қалып тасып, 
үлкен аурухана лардың, кли ни-
калардың басшылары бол ғандары 
қаншама. Мен Сара Төлегенқызын 
1970 жылдан бастап білдім, та-
нысқаннан бастап жақсы сый-
ластық қарым-қатынаста болдық. 
Училищеге Тереңөзек ауданы-
нан түскен студенттердің жағ-
дайын білуге келгенімізде жылы 
қарсы алып, көмегін аямай тын. 
Қызылордада өтетін жиналыс тар-
да, семинарларда кездесіп қала-
тынбыз. 

Іскерлік, ұйымдастырушылық 
қабілеттерімен қоса оның адам-
гершілік қасиеті де жоғары еді. 
Өзі келісті, көрікті кісі болатын, 
жарасымды, талғаммен киінетін, 
мінезі салмақты, сабырлы, айна-
ла сындағы адамдарды өзіне тар-
тып, үйіріп алатын. Кездесіп, 
сөйлесіп қалғанымызда көңілге 
жылу ұялап, рухани өсіп қалатын 
едік, ол қасиеттерін әлі күнге де-
йін ұмытқан жоқпыз. 

Сара Төлегенқызы осындай 
іскерлік қабілетті, адамгершілік 

қасиеттерді қайдан алды, қалай 
қалыптасты десек, халқымызда 
«тектіден текті туады» деген қа -
ғида бар. Ол кісі тектілікті ал-
дымен отбасынан алған, Сакеңнің  
әкесі Төлеген Дәуітбаев ұзақ 
жылдар бойы облыста түрлі са-
лаларда басшылық қызметте 
бол ған, атқарған қызметінің бір-
екеуін ғана айтсам: Қазалы ау-
дандық атқару комитетінің төр-
ағасы, облыстық коммуналдық 
шаруашылық мекемесі, облыстық 
қамсыздандыру бөлімдерінің 
бас шысы қызметтерін атқарған. 
Ленин, «Еңбек Қызыл Ту», 
«Құрмет белгісі» ордендерімен, 
медальдармен марапатталған. 
Қазақ ССР Жоғарғы Кеңесіне 
үш мәрте депутат болып сай-
лан ған. Қазақ ССР Жоғарғы Ке-
ңесінің Құрмет грамотасымен 
төрт рет марапатталған. Сара Тө-
легенқызы осындай әкеден, ана-
дан, отбасынан тәрбие алып қа-
лыптасқан. 

Ол білікті дәрігер, медицина 
саласының ұйымдастырушысы 
болумен қатар қарымды қайрат-
кер еді. Қалалық партия коми те-
тінің мүшесі, қалалық кеңестің 
депутаты ретінде облыстың қо-
ғамдық-саяси өміріне бел сен ді 
араласты. Медицина  сала сы   ның 
жұмыстарынан тыс об  лыстың 
әлеуметтік-эконо ми ка  лық са лала-
рына үлес қосып, ау   дандарды 
арнайы тапсырма лар мен аралай-
тын, халықпен кез десетін, бәріне 
де уақыт табатын. 

Сара Дәуітбаеваның қажырлы 
еңбегі жоғары бағаланып, «Құр-
мет белгісі» орденімен және көп-
теген медальдармен, жоғарғы 
ор гандардың Құрмет грамота-
ларымен марапатталған. КСРО 
Денсаулық сақтау ісінің үздігі, 
«Қазақстан Республикасына ең-
бегі сіңген дәрігер». 7 рет қалалық 
кеңеске депутат болып сайланған. 

Күрделі де жауапты қызметтер 

атқара жүріп, отбасының ұйыт-
қысы, шырағы, сүйікті жар, ар-
дақты ана, аяулы әже болды, 
балалары тәрбиелі жоғары білімді 
азаматтар, жауапты қызметтер 
атқарады. Перзенттері, олардан 
өрбіген ұрпақтары – Сакең  мен 
Әзекеңнің өмірінің жалғасы. 

Отыз жылға жуық басқарып, 
бар күш-жігерін, білім-білігін, 
аямай жұмсаған медициналық 
училище өзінің жарқын істе-
рін, озық дәстүрін әрі қарай 
жал ғастырып, орта буын меди-
циналық кадр дайындауда абы-
рой лы орнын сақтап келеді. 
Учи лищені облыстағы  белгілі 
қоғам қайраткерлері Раиса Көз-
денова, Ақмарал Әлназарова 
бас  қарып, оқу орнының мате-
риал дық-техникалық базасын жа-
ңартып, толықтырып, білім мен 
тәрбие, кәсіби мамандық беру жұ-
мыстарын шебер үйлестіре білді. 

Бүгінде Қызылорда медицина 
жоғары колледжінің әкімшілігі, 
кәсіподақ ұйымы, ардагерлер 
ке ңесі, жалпы ұжым қазіргі за-
ман талабына сай, білім беру са-
ласының реформаларын жүзеге 
асырып, оң тәжірибелерге қол 
жет кізіп келеді. «Ұрпақтан ұр-
пақ қа» қоғамдық бірлестігі 
атынан Сара Төлегенқызы Дәуіт-
бае ваны ұлықтау жөнінде ұсы-
ныс пен келгенімізде қазіргі 
кол ледж директоры Салтанат 
Тас мағанбетованың басқаруымен 
бүкіл ұжым үлкен ұйымшылдық 
көрсетіп, өздерінің жалпы жина-
лысында колледжге Сара Төле-
генқызы Дәуітбаеваның есімін 
беру жөнінде бірауыздан шешім 
қабылдады. Хаттама мен тиісті 
құжаттар заңдылықтарға сай 
оно мастикалық комиссияға 
ұсы  нылды. Бүкіл өмірі, қоғам-
дық қызметі, 30 жылға жуық 
училищені абыройлы басқаруы, 
ғылыми ізденісі, «Қазақстан 
Рес публикасына еңбегі сіңген 
дәрігер» атағы бүкіл респуб-
ликаға белгілі тұлға екенінің  дә-
лелі, сондықтан колледжге есі  мін 
беруге әбден лайық деп есеп  тейміз. 
Алдағы 8 нау рыз халықаралық 
әйелдер күні қар саңында Сара 
Төлеген қы зы Дәуітбаеваны еске 
алуға ар нал ған «Сағынышқа 
айналған сәу лелі ғұмыр» атты 
кеш ұйым дастыруға дайындық 
жұмыс тары жүргізілуде. Колледж 
ұжы мына «Ұрпақтан ұрпаққа» 
қо ғамдық бірлестігінің ұсынысын 
қабыл алып, ұйымдастыру жұ-
мыс тарын жүргізгені үшін риза-
шылығымызды білдіреміз. 

Алмагүл БОЖАНОВА,
«Ұрпақтан ұрпаққа» 

қоғамдық бірлестігінің 
төрағасы, «Парасат» 

орденінің иегері

Мамандығын ұстаздықпен 
ұштастырған

Былтыр ел тәуелсіздігінің 30 жылдығында республика 
көлеміндегі сияқты біздің облысымызда да іс-шаралар 
өткізілді. Облыстық «Ұрпақтан ұрпаққа» қоғамдық 
бірлестігі де «Сыр елінің дара есімдері» атты жоба қабылдап, 
тәуелсіздік жолында аянбай еңбек еткен, өздерінің 
қайраткерлік, ұйымдастырушылық қабілеттерімен ел 
құрметіне бөленген әр салада қызмет атқарған тұлғалар 
туралы зерттеулер жүргізіп, есімдерін мәңгілікке қалдыруға, 
музейлерде арнайы бұрыш ұйымдастыруға, еске алу іс-
шараларын өткізуге араласқан болатынбыз. 

БРИФИНГ

Қолжетімді әрі тиімді жүйе

– Ауыл шаруашылығы сала-
сын дамытуда қолжетімді әрі 
тиімді жүйені қалыптастыру 
ма ңызды. Осы орайда біздің 
кор  порация агроөнеркәсіптік 

тауар өндірушілерді қолдау мақса-
тын да үш бағдарлама әзірледі. 
Атап айтсақ, «Кең дала» бағдар-
ламасының несиелеу мерзімі ке-
лесі жылдың 1 наурызына де йін 

жалғасады. Ал пайыз мөл шер-
лемесі 5%-ті құрайды. «Агро-
бизнес» бағдарламасы құрылыс 
монтаждау жұмыстарына 120 
айға дейін, айналым қара жа-
тын толықтыру  48 айға қарас-
тырылған. «Іскер» бағдарламасы 
60 айға дейін қамтылған, –  деді 
М.Тұрмаханов.

Облыс бойынша «ҚазАгро-
Қаржы» АҚ 51 млрд теңге кө-
лемінде инвестиция бөлінді. 
Сондай-ақ, қаңтар және ақпан 

айында 10 шаруа қожалығына 20 
техника берілді. 

– Жыл басынан көктемгі дала 
жұмыстарына дайындалу мақ са-
тында 491 млн теңге құрайтын 
21 өтініш келді. Оның 5-і мақұл-
данып, 10 өтініш бойынша келі-
сім-шарт жасалды. Ал 4 өтінішті 
қар жыландырудан бас тартылды, 
– деді «ҚазАгроҚаржы» АҚ 
облыс бойынша филиалының ди-
ректоры Оразбек Қарақожаев.

«СБ» ақпарат

«Аграрлық несие корпорациясы» тауарөндірушілерді 
қаржыландырудың 3 бағдарламасын жүзеге асырып 
келеді. Биыл бұл бағдарламалар аясында өңірге 7 млрд 
теңгеден аса қаражат қарастырылмақ. Бұл туралы өңірлік 
коммуникациялар қызметінде өткен брифингте «Аграрлық 
несие корпорациясы» АҚ облыс бойынша филиалының 
басшысы Маханбет Тұрмаханов айтты.
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Облыстық халық шығар
ма шылығын дамыту және 
мәденипродюсерлік ор та
лығы ұйымдастырған бай
қауға 22 талапкер қатысты. Іс
шарада аталған орталықтың 
басшысы Мұхтар Ниязов та
лапкерлерге сәт тілік тіледі.

Байқауға Қызылорда теле 
арнасының редакторжүр 
гізу шісі Қанат  Әбді қа  дыров, 
Н.Бекежанов атын дағы об
лыстық қазақ акаде мия лық 
музыкалық драма театрының 
артисі Қанат Арқа баев, 
облыстық халық шығар
машылығын дамыту және 
мәденипродюсерлік ор та
лығының маманы Қо ныс бек 
Мәлік қазылық етті.

Сөйлеу әдебін, сахна тілін 
меңгерген өнерпаздарды тәр
биелеуді мақсат еткен бай
қауда қатысушылар актерлік 
шеберлігімен, көркемсөз оқу 
мәнерімен бақ сынасты. Нә
тижесінде жүлделі ІІІ орын
мен М.Мәметова атындағы 

педагогикалық жоғары кол
леджінің студенті Сабыр 
Дильназ, Қазанғап атындағы 
Қызылорда музыкалық жо
ғары колледжінің студенті 
Қанатұлы Танат, Жалағаш 
аудандық Қ.Қазантаев атын
дағы мәдениет үйінің ән
шісі Ақерке Жанәділ ма
рапатталды. Ал, ІІ орынды 
Жаңақорған ауданы №163 
орта мектебінің оқушысы 
Икрамхан Нұрсұлтан мен 
Қазалы ауданы Жалаңтөс ба
тыр ауылының тұрғыны Бек
жан Нұрман иеленді. Жоғары 
деңгейде өнер көрсетіп, өзге
лерден дараланған Арал ау
даны Аманөткел ауылы №73 
орта мектебінің оқушысы Ер
дос Есқали жүлделі І орын
мен марапатталды.

Жеңімпаздар арнайы дип
лом, қаржылай сыйлықпен, 
қатысушылар арнайы алғыс 
хатпен марапатталды.

«СБ» ақпарат

«Маржан сөз, 
қоңыр үн»

Мақсаты – балалар ден
саулығын нығайту, ауру
шаңдықтың алдын алу және 
салааралық байланысты ны   
ғайту. Ісшараға облыс әкі 
мінің орынбасары Балжан 
Шәменова, об лыстық ден
саулық сақтау бас қар масының 
басшысы Сәбит Пазылов, 
КОБА құрметті директо
ры, сала ардагері Тұрғанбай 
Маханов қатысты. Облыс 
әкімінің орынбасары Балжан 
Шәменова аурухана ұжымын 
құттықтады және  медици
на қызметкерлерін облыс 

әкімінің, алғыс хаттарымен 
марапаттады. 

Шара соңында «Бақытты 
балалықтың құтты мекені» 
кітабының тұсау кесер рәсімі 

өткізіліп, қаты су шылар на
зарына ұсы нылды. Соны
мен қатар қо нақтар жыл 
басында ашылып, бүгінде 
қарқынды жұмыс істеп 
жатқан «Қамқорлық» оңалту 

орталығымен танысып, жер
гілікті дәрігерлердің емдеу іс
тәжірибелерінен баян   дамалар 
тыңдады.

«СБ» ақпарат

Балалар ауруханасының 
мерейлі белесі

Сейсенбіде «Балалар 
жылы» аясында  
көпбейінді облыстық 
балалар ауруханасының 
60 жылдық мерейтойына 
арналып ғылыми-
тәжірибелік конференция 
өтті.

Көне шаһарға 2019 жылы 
Орта Азиялық зерттеулердің 
халықаралық  институты мен 
Қожа Ахмет  Ясауи атындағы 
Халықаралық қа зақтүрік 
университетіне қарасты Ар
хеология ғылымизерттеу 
институты жүргізген ар
хеологиялық экспедиция 
нәтижесінде оюөрнектері 
бөлек күрделі терракоталар, 
үшбұрышты және алты 
бұрышты өрнектелген тақ
тайшалар, тіпті мозайка 
фраг менттері табылды. Өз
бек  станның археологиялық 
сәулет өнерінен кем түс
пейтін қыш қаптамалар му
зей қызметкерлерінің қызы
ғушылығын тудырғаны 
анық.

Терракоталар ХХVІІІ 
ға сырлармен мерзімделеді. 
Саз балшықты күйдіру ар
қылы жасалатын сәу лет тік 
қыш қаптамалар. Терра ко
талардың басқа қапта ма
лардан ерекшелігі – глазур
лен бейді, яғни жылтыр 
жа латпа жағылмайды. Бұл 
˗ өсімдіктектес оюөрнегі 
ортасынан жанжағына 
пальметта стилінде тараған, 

ашық қызыл түсті плиткалар. 
Аталған  қаптамалар тегіс 
күйдірілген, сәулет өнерінде 
кесенелерді сәндеуәрлеу 
мақсатында пайдаланылған.

Мозайка – түрлітүсті 
қыш тақталардан, шыны сы
нықтарынан құрас ты  рыл ған 
оюөрнек, су ретбейне (ин
крустация). Байырғы өнер са
ласынан жеткен мозайкалар 
ертеденақ мәнерлілігімен, 
көз жауын алар көр кем
дігімен сарайлардың сән
салтанатын асқақтатқан. Ал
тын ғасыр тұсында бұл өнер 
Рим, Византия империялары 
кө ле мінде кең танылып, зәу
лім ғимараттардың еден, 
төбе, қабырғаларын безен
діру үшін қолданылған. Ор
тағасырлық Сығанақ қала
шығынан табылған мо зайка 
археологтардың қызығу шы
лығын тудырғаны анық. 

Жыл тыр көгілдір плитка, 
үш бұрышты қаптамалар ал
ты бұрышты қаптамалармен 
үндесіп, әдемі композиция 
береді.  Алтыбұрышты тақ
тай шаның  ортасында дөң
гелек ойығы бар. Рельефтің 
тереңдігі 1ден 1,5 санти
метр ге де йін, ашық қызыл 
түске боялған. Алдыңғы 
бетін дегі оюөрнегінде өсім
дік мотиві бар. Ортасын
да ойықпен шектесетін 
және параллельдің жоғарғы 
жиегімен бұрыштың ше
тіне дейін өрілген алты 
үшжапырақ түрінде аяқ
талған екі параллель сы
зықтармен жиектелген.

Алтын Орданың орта
лығы болған Сығанақ 
қаласынан табылған арте
фактілер зерт теліп, зер
деленіп, ғылыми айналымға 
шығуда. 2020 жылы  Нұр
Сұлтан қаласында өткен 
Қызылорда облысының мә
дениет және өнер күндері 
аясында ауқымды көрме 
ұйымдастырылып, Сы ға
нақ қаласынан табылған 
дүниелер қонақтарды таң
ғалдырды. Қазір қыш қап
тамалар облыстық та ри
хиөлкетану музейінің 
«Ар   хе ология» залы экспози
циясында орналасқан. 

Г.ОРАЗАЛИЕВА, 
облыстық тарихи-

өлкетану музейінің 
ғылыми қызметкері 

Қазақ халқының тарихында Сығанақ қалашы-
ғы ның алар орны ерекше. Себебі, бұл ˗ қыпшақ 
хандығының, Ақ орданың, Қазақ хандығының 
астанасы. Ұлы Жібек жолы бойында, тоғыз жолдың 
торабында орналасқан стра тегиялық маңызы бар, 
саудасы мен қолөнер кәсібі қатар дамыған атақты 
қалалардың бірі. 

Сығанақтың 
сәулетін 
арттырған

− Ең алдымен көрерменге 
алғысымды айтқым келеді. 
Құралай жеңіске әбден лайық. 
Гүлнұр Оразымбетованың 
Құралайға ырымдап берген 
бойтұмарын жақсылыққа ба
ладым. Гүлнұрдың репер
туарындағы әнімен бастап, 
толғауымен аяқтағанымыз 
да бекер болмады. Бұл әндер 
жеңіске жетеледі. Халыққа 
ризашылығымды білдіремін, − 
деді танымал әнші.

Аталған музыкалық жобаға 
еліміздің бар лық өңірінен 
және шет мемлекеттерден 
талап керлер қатысып, талан
тымен танылды. 6 мыңға 
жуық әншінің арасынан су
рылып шыққан сырбойылық 

Құралай Мейрамбектің өнері 
расында, халықты тәнті етті. 
Жерлесіміз барлық кезеңде ең 
мықты деген әндерді орын
дап, ерекше иірімдерді қосып, 
халықтың жүрегіне жеткізуге 
тырысқанын айтты.

− Бұл   жоба    маған  сенім
ділік берді. Көрерменнен ша
быт алып отырдым. Әр кезеңде 
шырқалған ән халықтың 
көңілінен шықты деп ойлай
мын. Сол себепті бұл жеңіске 
халықтың арқасында жеттім. 
Мені қолдаған жандарға, қазақ 
еліне, жерлестеріме рақмет! 
Ерекше алғысымды тәлімгерім 
Сәкен ағаға білдіргім келеді, − 
деді Құралай.

Төрт ай бойы отандық телеарнада сенбілік 
бағдарламалар арасында топ жарып, рейтинг бойынша 
жоғары нәтиже көрсеткен «Қазақстан дауысы» мегажоба-
сы бүгінде көпшіліктің көзайымына айналды. Бұл туралы 
өңірлік коммуникациялар қызметінде өткен баспасөз кон-
ференциясында Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері, 
«Дарын» сыйлығының иегері Сәкен Майғазиев хабарлады.

Сырдың 
сандуғашы

Бұл Дастанбаев Көшекбай 
деген кісінің айтқаны екен. Ол 
кісі бұрын Өзбекстанда тұрып, 
өткен ғасырдың жет пісінші 
жылдары Қар мақшыға көшіп 
келеді. Ал, мен ол кісінің ай
тып кеткен әңгімесін Қармақшы 
ауданында көп жыл ұстаздық 
қызмет жасап, кейін аупарт
комда еңбек етіп, аудандық га
зет редакторы болған Шегебай 
Құндақбаев ағамыздың аузынан 
естідім.

Өзі бір кезде палуан атанған 
Көшекбай әкеміз былай депті.

***
– Бір күні бір кісінің денесіне 

қатты қызықтым. Белі мен 
иығы нағыз балуандікі. Жүріс
тұрысы мен ісәрекеттері де 
күре сетін адамның пормысы. 
«Аға, күресейік» дегенмін, 
қызыққанымнан. Сонда әлгі 
ағам күліп, мына әңгімесін ай
тып берді:

– Мен сияқты палуаннан 
күрес тәсілін үйренгің келіп 
тұрған бала сияқтысың ғой. 
Оның дұрыс. Бірақ сен мына 
оқиғаны тыңда.

Жиырмаға толған шағым. 
Ауылда жүрмін. Өзің айт қандай, 
пормым нағыз бал уандікі. Бірақ 
біреудің белі нен ұстап, күресіп 
көрген емес едім. Тіпті, күресіп 
жат қандардың қимылынан қор
қамын. Жазғытұрым мез гіл, бір 
күні ауылға келген бір байдың 
мырзасы қонақ жайлап жүрген 
мені көріп:

– Бала, күзде пәлен жер
де Пәленше деген кісі қызын 
ұзатып, той жасайды. Соған 
ауылымыздағы небір атсейістер 

ат жаратып, жорға дайындап 
жатыр. Бірақ лайықты палуан 
жігіттеріміз болмай тұр. Менімен 
жүр. Жаздай жағдайыңды жа
сап, тынықтырам. Құдай қаласа 
күзде палуан бәйгесіне түсесің. 
Жаман болмассың, – деді.

Менің түрсипатыма қа рап, 
тіпті күресіп көріп пе едің деп 
сұраған да жоқ.

Түсіне қойдым. Кедейдің 
бір тойғаны – шала байығаны. 
Жығылсам жер көтерер, көрейін 
деп келісе кеттім.

Сонымен сол ауылда жаз
дай жаттым. Өз алдыма бір 
шағын үйді тігіп берді, күніне 
үш мезгіл жегенім қаймақ. Су
сыным қымыз бен қатық. Жас 
қозының құйрығы мен жілік 
майына тойып алып, сүт қатқан 
қою қызыл күрең шайды кесені 
айналдырып ішемін. Кей кезде 
жұртқа көз қылып, иығымды 
қозғапқозғап күреске дайындық 

жасаған адамның кейпін көр
сетіп қоямын. Қажымұқанды да 
ешкім бүйтіп бақпаған шығар. 
Өзім ақшұнақ болып семіріп ал
дым.

Қойшы, бір күні тойға 
жиналдық. Бардық. Онда да 
көргенім құрмет. Ертеңінде 
төбенің басына шығарды. Ат 
жарыстың түрлері, әртүрлі 
ойынсауықтар басталып кетті. 
Кезек палуан күреске де келіп 
қалды. Бірнеше пар күресіп, 
жыққандары бәйгелерін алып 
жатыр. Менің көңілім күпті.

Жаршылар бас бәйгеге 
күресетін палуандарды ха бар
лағанда, біз жағынан менің атым 
аталды. Шегінер жол жоқ. «Иә, 
Алла!» – деп ортаға шықтым, 
сыр бермедім. Абырой болғанда, 
қарсыласым менен де ірі шойғара 
екен, енді мынадан жығылсам 
да ешкім өкпелей қоймас деп 
көңілім бірленіп тұр. Айтып 

отырмын ғой, жығам деген ой 
әуелденақ басыма кірген емес.

Күрес басталды. Екеу
міздің де белдік жіптен ұстас
қанымыз есімде. Солақ екен, 
көзім қарауытып кетті. Не 
болғанын, шойғараның қандай 
әдіс қолданғаны есімде жоқ. Қай 
әдісті біл гендеймін. Әлгі палу
ан тік көтеріп, тулақ қаққандай 
айналдырып лақтырғанда ба
сымды топыраққа тығып 
жіберіпті. Мені үкілеп бәйгеге 
қосқан жігіттер соңғы сәтке 
дейін сенімді болған болса керек. 
Тұяқ серпіп, қарсылық көрсете 
алмағанымды кө ріп тұрған 
мырзаның бір жігіті зығырданы 
қайнаған қалпымен атпен шауып 
келді де: «Оңбаған, жаздай бер
ген қаймақты құмға төктіңау» 
деп қамшымен осып кеп жіберді. 
Мен басымды қорғалап, аузыма 
кірген топырақты қышырлатып 
түкіргіштеп жатырмын.

Міне, менің палуан бо
лып көрсеткен қайратым осы, 
шырағым, – деп ағамның шынын 
айтқаны бар, – деп кеңккеңк 
күліпті Көшекең.

Көшекеңнің күресу біл мейтін 
палуанға қызық қаны секілді осы 
әңгімені естіп, мен де қызықтым. 
Сол замандағы қазекемнің 
палуанға көр сеткен құрметі, одан 
намыс танып қамшылайтыны 
қан дай керемет.

Ал, енді бір тоюды ойлаған 
жігіттікі дұрыс па, бұрыс па, 
ол жағын әркім өз әлінше 
бағалайды.

Дүйсенбек АЯШҰЛЫ,
«Сыр бойы»

Күресу білмейтін палуан

Құрметті Қызылорда қаласы 
тұрғындары мен қонақтары! 34 
наурыз аралығында «2022 жыл
ғы су тасқыны кезеңі жағ дай
ларын дағы төтенше жағ дайларды 
жою кезіндегі ісқимыл дарға 
АҚМЖның бас қару орган дарын, 
күштері мен құрал дарын дайын
дау» тақы ры бында «Көктем2022» 
респуб ликалық командалық
штабтық оқужаттығуы өтеді. 
Осы орайда құлақтандырудың 
бірың ғай жүйесі іске қосылады. 
Облыс аумағындағы төтенше жағ
дайлардың қаупі туралы тұр ғын
дарды құлақтандыру жү йесіне 
тәжірибелік пысықтау жұ мыс
тарын жүргізу жоспарланып отыр. 

Құлақтандыру жүйесіне тек
серу жүргізу кезінде алаңдау
шылық тудырмай, тыныштық сақ
тауларыңызды сұраймыз.

«Баршаңыздың назарына!» – 

бұл ескерту дабылы. Бұл дабыл  
авария, зілзала, табиғи апаттар, 
қарсыластардың шабуыл қаупі 
туралы тұрғындардың назарын 
аударту мақсатында жасалады. 
Дабыл сиренаны, үзіліп шығатын 
дыбыс (гудок), көліктегі және 
басқа да құралдардағы дауыс 
зорайтқыштарды қосу арқылы 
беріледі. Дабыл берілген кездегі 
халықтың ісәрекеті: сиренаны, 
үзіліп шығатын дыбысты (гу
док) немесе т.б. естіген кезде 
радионы, теледидарды қосып, 
облыстық Төтенше жағдайлар 
департаментінің ісәрекет тәр
тібі туралы хабарламасын тың
да ңыздар. Алынған ақпаратты 
көр шілеріңізге жет кізіп, естіген 
ісәрекет тәртібі бойынша әрекет 
етіңіздер. 

Облыстық төтенше 
жағдайлар департаменті

Құлақтандырудың 
бірыңғай дабылы

А.Тоқмағамбетов атын дағы қалалық мәдениет 
үйінде «Маржан сөз, қоңыр үн» атты көркемсөз оқу 
шеберлері мен концерт жүргізушілерінің облыстық 
конкурсы өтті. 


